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Jugoslavija Je izvoljena za 
članico Gospodarsko-socialnega 
sveta: to je menda za nas naj -
važnejša vest, ki je prišla »on-
stran luže« z zasedanja Gene-
ralne skupščine OZN. Glavna 
razprava, v kateri pojasnjuje 
posamezna delegacija svoje 
mnenje do vprašanj, ki jih 
smatrajo za najvažnejše, je 
preložena do 4. novembra, delo 
v glavnih odborih pa se odvija 
brez kakršnih koli posebnosti 
po predvidenem načrtu. Ome-

. niti bi bilo razpravo o pomoči 
palestinskim beguncem v po-
sebnem političnem odboru ter 
obravnavo načrta mednarod-
nega dogovora o svobodi obve-
ščanja. 

Posebno pozornost pa posve-
čajo korejskemu vprašanju, ki 
ga te dni obravnavá politični 
odbor. Ameriški zunanji mini-
ster Acheson je v svojem go-
voru navedel dokaj tehtnih do-
kazov o tem, da je za severno-
korejski napad v resnici odgo-
vorna SZ. Ze od leta 1945 je 
namreč organizirala in razširje-
vala severnokorejsko armado. 
Nekatere enote je celo urila v 
Sibiriji in jih pozneje popol-
noma opremljene poslala v Se-
verno Korejo. 

Ameriški zunanji minister je 
v imenu 19 držav predložil tudi 
posebno resolucijo, v kateri za-
hteva, da na j Generalna skup-
ščina potrdi dosedanje stališče 
Združenega poveljstva pri po-
gajanj ih v Panmudžomu, da se 
posebej zavzame za prostovolj-
no repatriacijo vojnih ujetnikov 
in da pozove severnokorejsko 
in kitajsko vlado, da pristaneta 
na premirje pod navedenimi 
pogoji. 

Sedaj pričakujejo govor Vi-
šinskega in njegovih predlogov. 
Sirijo se tudi vesti, da sta se 
ameriška in sovjetska delega-
cija neuradno sestali in se me-
nili o rešitvi korejskega vpra-
šanja. Načelnica indijske dele-
gacije ga. Pandit pa je zapro-
sila Višinskega za poseben se-
stanek o korejskem vprašanju, 
v kar bo sovjetski diplomat 
menda tudi privolil. 

Naši severni sosedi so kon-
čali svojo vladno krizo. Pred-
stavniki avstrijske socialistične 
in ljudske stranke so se spora-
zumeli o prvem delu proračuna 
za leto 1953, medtem ko bo o 
drugem delu odločala vlada, ki 
bo prišla na krmilo po februar-
skih volitvah prihodnje leto. 
Avstrijska vlada je tudi podpi-
sala gleichenberški sporazum. 
Obenem je bilo na Dunaju in 
v Beogradu uradno sporočeno, 
da se bo mešana avstrijsko-
jugoslovanska komisija sestala 
prihodnji ponedeliek v Pohor-
skem dvoru pri Mariboru, k jer 
bo obravnavala vsak primer 
bodočega dvolastnika posebej. 
Sedaj se bo menda končala go-
nja nekaterih avstrijskih časni-
kov proti sklepom gleichenber-
ške konference. Imenovali so 
jih namreč »jugoslovanski dik-
tat« in celo »vmešavanje v 
avstrijske notranje zadeve«. 

Francosko-nemška pogajanla 
60 se končala s ponolnim ne-
uspehom. Obe državi se ne mo-
reta sgorammeti o bodoino?ti 
Posaria. Francija zahteva, da 
sme imeti tudi pozneje, ko bo 
Posarje vključeno kot posebna 
enota v zahodno-evropsko skup-
nost premoga in jekla, določene 
gospodarske ргалпсе. ki izvirajo 
iz nienih pogodb s Posarjem. 
Npmčiia na to ne pristane, ker 
sodi, da si bo Francija s tem 
zagotovila nadzorstvo in pre-
močan vpliv nad nokranno, ki 
je v bistvu nemška. Kaže. da 
bosta morali posredovati bri-
tanska in američka vlada. 

Uradna Italija je znova potr-
dila. da noče ničesar slišati o 
novih pogajanjih z našo vlado 
glede bodočnosti Trsta. De Ga-
speri je namreč ob zaključku 
zunanjepolitične razprave od-
ločno odklonil predlog o kondo-
miniju nad tržaškim ozemljem 
kot »absurden«. Ob tej prilož-
nosti je močno pohvalil britan-
sko-ameriško popuščanje glede 
cone »A«, kjer sedaj lahko v 
zavezniški vojaški upravi sko-
raMa nemoteno gospodarijo 
rimski odposlanci. Obenem pa 
je opozoril zahodne sile na njih 
»moralne obveznosti« v zvezi s 
trojno izjavo, v kateri so oblju-
bili Italiji vrnitev celotnega 
tržaškega ozemlja. 

Uradna Italija torej vztrajno 
zahteva m š e narodnostno ozem-
lje. Da bi uničila slovensko od-
pornost. skuša ob morski obali 
umetno naseliti italijanski ži-
velj. da bi pozneje lahko do-
kazala svetu, da ie to nodročje 
v resnici italijansko. Take po-

izkuse je naredil tudi svoj čas 
Mussolini v Trstu, Istri in Dal-
maciji. Prav tako pritiska na 
našo nacionalno manjšino, ki 
živi v Italiji, pri čemer se hi-
navsko izgovarja na »zatiranje 
italijanske nacionalne manjšine 
v jugoslovanski coni«. Toda 
proti resnici, ki so jo ugotovili 
tuji novinarji in politiki na licu 
mesta, se ni mogoče boriti. 

Već žena v ljudske odbore! 
Predvolilna kampanja, ki se 

je začela v okraju s sobotnimi 
in nedeljskimi zborovanji, je se-
gla že v sleherno vas. Povsod je 
dovolj govorjenja o bodočih vo. 
litvah v občinske ljudske odbo-
re ter v zbore okrajnega ljud-
skega odbora, največ pa v od 
borih in med člani množičnih 
organizacij, posebno Osvobodil-
ne fronte. 

Seja okrajnega odbora OF, ki 
je bila v ponedeljek 27 okt., je 
služila istemu namenu. Na seji 
obravnavani in poudarjeni pro-
blemi, posebno tisti, ki je o njih 
razpravljal predsednik OO OF 
tov. Tramšek, zaslužijo, da se z 
njimi podrobneje seznanijo vsi 
člani OF, pa tudi drugi. 

Tov. Tramšek je uvodoma go-
voril o gospodarskih problemih 
in težavah, predvsem pa o nji-
hovem najvažnejšem vzroku: 
letošnji suši. Nad navedenimi 
številkami, ki ponazariajo ško-
do povzročeno zaradi suše. bi se 

moral zamisliti sleherni naš dr-
žavljan ter uvideti, da po letini, 
ki je dala 37 odst. rtanj žita, 64 
odst. manj koruze, 75 odst. manj 
sladkorne pese, 38 odst. manj 
krompirja itd., ni mogoče priča-
kovati kakega zboljšanja ali dvi-
ga standarda, temveč le obratno, 
posebej če še upoštevamo naše 
obveznosti glede uvoza indu-
strijske opreme iz inozemstva, 
ki so pogodbeno določene in ka-
terih neizpolnjevanje bi povzro-
čilo še mnogo večjo škodo 
Skupno nad 144 milijard dinar-
jev škode po suši se bo odrazilo 
v življeniu našega ljudstva in 
naša borba mora iti za tem, da 
to breme pade sorazmerno na 
vse enako, kot na delavce tako 
tudi na kmete in ostale V zve-
zi s tem ie razumljivo, da ne 
more biti govora o kakšnem 
zniževanju davka v okraju, ker 
ie treba imeti pred očmi mnogo 
večjo škodo po suši v drugih 
predelih države. 

pogledu znatno olajšano. Ce Je 
treba v odbore novih ljudi, po-
tem Je treba v prvi vrsti več že-
na. Sedanje stanje v tem pogle-
du, ko je v 24 občinskih odbo-
rih okraja le 21 žena, je nemo-
goče in slabo izpričevalo uve 
Ijavljeni in uzakonjeni enako-
pravnosti, pa tudi ugledu naše 
države in njene ureditve v ino-
zemstvu. Ta odstotek ni v no-
benem sorazmerju s številom 
žena, niti v sorazmerju z aktiv-
nostjo, ki jo žene kažejo na 
vseh področjih družbenega živ-
ljenja. Osvobodilna fronta bo 
morala konservativno gledanje, 
katerega posledica je takšno 
nizko število žena v nižiih orga-
nih oblasti pri svojih članih in 
pri vseh drugih temeljito spre-
meniti, organizacije AF2 pa pri 
ženah samih. Okrajni odbor bo 
po uspehu reševanja tega vpra-
šanja med drugim imel priliko 
ocenjevanja krajevnih organiza-
cij in njihove politične zrelosti. 

Diskusija, ki se je razvila po 
predsednikovem izvajanju s e j e 
tikala različnih vprašanj, vendar 
v okviru predvolilnih priprav in 
bodočega dela novih odborov. 
Na podlagi poročila in diskusi-
je formulirani sklepi predstav-
ljajo ogrodje predvolilnega po-
litičnega dela frontnih organi-
zacij in njih afirmacijo med vo-
lilci. (Sklepe seje objavljamo na 
3. strani.) 

Pûiitîcûo п Ш orgimzacîf Osvoîioilloe fronte 
Ko je tov. Tramšek govoril o 

političnem delu organizacij OF 
je ugotovil, da se to razvija naj-
večkrat v obliki »papirnatih 
kampanj«, ki beležijo v glav-
nem le slabše uspehe ter da se 
je v veliki meri odstopilo od 
starih preizkušenih dobrih ob-
Ик, ki v glavnem tudi zagotav-
l jajo največji uspeh. Sedanje 
politično delo pride do izraza v 
glavnem v množičnih sestankih, 
ki so v večini slabo pripravljeni, 
pa tudi agitacija za obisk teh 
sestankov je takšna, da ne zago-
tavlja uspeha. Mnogo uspešne], 
ša je osebna agitacija in odbor-
niki in člani OF bodo morali v 
bodoče, če bodo hoteli v svojem 
političnem delu doseči večje 
uspehe, svoje delo v tem smislu 
spremeniti. 

Govoreč o postavljanju volil-
nih list in izbiri kandidatov je 
predsednik omenil, da ne gre 
opuščati kandidature mnogih 
dosedanjih odbornikov, ki so v 

veliki meri pokazali svojo pre-
danost ljudstvu, poštenost in de-
lavnost v precej težjih časih, ko 
je bilo treba iti odkupovat ali 
izvrševat druge akcije. Ti od-
borniki bodo tudi sedaj znali 
zastopati in predstavljati ljud-
stvo v odboru, ko je delo v tem 

V nedeilo 2. novembra se bodo zaoeli 
tečaji izveoarmadne vzgoje ženske mmd m 

Po čl. 5 Uredbe o predvojaški 
vzgoji Ministrstva narodne 
obrambe se mora izvajati za-
konsko obvezna izvenarmadna 
vzgoja za kmečko žensko mla-
dino. Namen te vzgoje .ie, da 
kmečko žensko mladino uspo-
sobi za aktivno sodelovanje 
pri zdravstveni zaščiti, pri ču-
vanju svojega zdravja in zdrav-
ja svoje okolice, nadalje za šir-
jenje zdravstvene kulture na 
vasi v mirnem Času, v vojnem 

času pa tudi za obrambo do-
mače zemlje. Ta vzgoja je 
obvezna za žensko mladino 17 
in 18 let starosti in t ra ja 2 le^i. 

To nalogo, torej organizacijo 
in izvajanje vzgoje, je Ministr-
stvo za narodno obrambo pove-
rilo jugoslovanskemu Rdečemu 
križu. 

Po želji naših najvišjih par-
tijskih in državnih voditeljviv 
se mora izvedba tečajev pred-
vojaške vzgoje kmečke žen.ske 
mladine vršiti po konkretnih 
potrebah naše države in na zelo 
široki osnovi. Naši kmečki žen-
ski mladini je namreč tako se-
daj in še dolgo časa v miru in 
vojni nujno potrebno osnovno 
znanje iz higiene, epidemiolo-
gije, prve pomoči, nege in pre-
hrane otrok itd Izkušnje iz 
narodno-osvobodilne borbe so 
pokazale, da naši kmečki žen-
ski mladini manjka prav to 
prepotrebno znanje. Ti tečaji 
bi morali postati močno sred-
stvo za dvig higienske in Irav-
stvene ravni ženske mladine 
Na teh tečajih dvigamo mladi-
no in tudi njeno splošno kul-
turo. kar pom'^ni. da jo pove-
zujemo z našo socialist;-' 
stvarnostjo in io poučujemo 
škodljivih posledicah prazno-
veria, neznanja in zaostalosti. 

V ptui'skem okraju, kakor 
po vsei Sloveniii, se bndo vr-
šili tečaji v času od 2 no-
vembra do 31. marca 1953 v 
vseh šolskih centrih, razen Ptuj 

Zisir prifzvafalcev - ротшђпа 
novost ¥ î udske ob'astf 

Na letošnjih volitvah orga-
nov ljudske oblasti se bodo pr. 
okrajnih in mestnih ljudskih 
odborih volili poleg okrajnega 
ali mestnega zbora tudi še po-
sebni sveti ali zbori proizvajal-
cev. Tovrstna predstavniška te-
lesa so nekaj popolnoma no-
vega ne samo pri nas, temveč 
v svetu sploh. Zbor proizva.ial 
cev bo pri okrajnem ali mest-
nem ljudskem odboru pred 
stavljal nekak drugi dom, ki br 
po potrebi zasedal sam ali skup 
no z okrajnim zborom, bo s tem 
enakopraven, za odločitev v 
neki stvari pa bo potrebna so-
glasnost obeh zborov. Značilno 
za zbor proizvajalcev je, da ga 
izvolijo delegati štirih voliln h 
skupin Ker bo to ustanova, ki 
bo soodločala o razdelitvi viška 
dela, bo vsaka skupina dala 
toliko članov zbora, kolikor 
procentualno odpade nanjo 
vrednost družbene proizvod-
nje. Te štiri skupine so: indu 
strija (vključno rudarstvo, goz 
darstvo, gradbeništvo, promet 
in komunalne dejavnosti) 
kmetijstvo, trgovina in gostin-
stvo ter obrt. Volilna skupina 
za kmetijstvo je še razdeljena 
na tri podskupine in sicer: dr 
žavna posestva in kmetijske 
ustanove; delovne zadruge ter 
splošne kmetijske zadruge. 

Volitve v zbor proizvajalcev 
niso tako enostavne, kakor na 
primer volitve v okrajni zbor 
ali v občinski ljudski odbor 
ravno zaradi strukture razde-
litve mandatov, vendar je to 
olajšano zaradi tega, ker imajo 
proizvajalci v gospodarskih or-
ganizacijah že predstavniške 
organe: v podjetjih delavske 
svete, v ustanovah organe sa-
moupravljanja ali pa plenume 
sindikalnih podružnic; v kme-

tijskih zadrugah zadružne skup-
ščine in v volilni skupini obrti 
— člane upravnega in nadzor-
nega odbora obrtne zbornice 
in ker ti predstavniški organi 
volijo ali odbornike direktno, 
ali pa delegate za volitve v 
zbor proizvajalcev Nadaljnja 
posebnost volitev zbor" proiz-
vajalcev je v tem, da lahko 
kandidirajo za odbornike samo 
takšni delovni ljudje, ki delajo 
neposredno v proizvodnji ter 
da t raja njihov mandat le dve 
leti 

Ra^^eütev mandatov v 
zboru proizvajalcev 
v ptujskem okraju 

Kot že rečeno, se določa šte-
vilo mandatov v zboru proiz-
vajalcev za eno od štirih volil-
nih skupin po višini vrednosti 
njene družbene proizvodnje 
V ptujskem okraju imamo za-
stopane vse štiri volilne sku-
pine. Po vrednosti družbene 
proizvodnje je v ptujskem 
okraju na prvem mestu indu-
strija. ki bo skupno z gradbe-
ništvom prometom in komu-
nalo zastopana v zboru s 15 
mandati; kmetijstvo po pod-
skupinah: kmetijske delovne 
zadruge z enim mandatom, dr-
žavna posestva in ustanove 
prav tako z enim ter kmetij-
ske zadruge z 10 mandati, to-
rej kmetijstvo skupno z 12 
mandati. Trgovina in gostin-
stvo bosta zastopana skupno z 
enim mandatom, obrt pa s tre-
mi od skupnega števila 31 
mandatov. 

Volitve v zbor proizvajalcev 
bodo morale biti opravljene v 
času od 23. novembra do 6 
decembra t 1., da bi z dne 7 
decembra t. 1. skupno z izvolje-
nim okrajnim zborom ter novi-
mi občinskimi ljudskimi odbori 
prevzel delo. ki mu je z zako-
nom določeno. 

NaSi delegati 
%a y I. konçrreH KP J 

Dr. Potrč Jože, 
član CK KPS 

V soboto bodo odpotovali v 
Zagreb na VI. kongres KPJ tudi 
delegati KPS iz ptujskega okra-
ja tov. dr. Jože Potrč, član CK 
KPS, Franc Belšak, član OK 
KPS in Stane Cerne, član OK 
KPS Ptuj. 

Belšak Franc, 
član OK KPS Ptu j 

Cerne Stane, 
član OK KPS P tu j 

Odkritje spominske plošče 
sfavistn iJM. Marhif na ffßrsieüi 
v venshih ^^tncnh 

Prelep jesenski dan je bil v 
nedeljo, 19. oktobra. Slovenske 
gorice so žarele v vsej svoji kra-
soti jesenskih barv. Srce nam je 
poskakovalo, ko smo se vzpe-
njali na prijazen hribček, na 
katerem stoji skromna s slamo 
krita rojstna hiša znanstvenika 
svetovnega slovesa dr. Matije 
Murka, kjer smo mu tega dne 
odkrili spominsko ploščo. 

Muzejsko društvo. Svet za 
prosveto in kulturo pri OLO 
Ptuj in Mestni muzej so v tesni 
povezavi delali na tem, da se 
dostojno počasti spomin > letos 
v februarju v Pragi umrlega 
znanstvenika-slavista dr. Matije 
Murka, ki je izšel iz te skrom-
ne. s slamo krite hiše Slovenskih 
goric. 

K odkritju spominske plošče 
so se odzvali številni gostje iz 

in Breg, kjer se bodo tečaji za-
čeli 9. novembra 1952. Pouk 
bo vsako nedeljo dopoldne 
Obravnavala se bo snov iz 
higiene, epidemiologije, borbe 
proti nalezljivim boleznim, pr-
ve pomoči, nege in prehrane 
zdravega otroka, PAZ-a itd. 

Apeliramo na vse starše, da 
mladinke redno pošiljajo v te-
čaje, kjer bodo pridobivale 
znanie iz zdravstva, da bodo 
nekoč dobre matere in ^^ospo-
dinje in da bodo s svojim .zna-
njem koristile družini in oocia-
listični skupnosti. 

Ljubljane, Maribora, Celja in 
celo iz Zagreba. Zastopani so bili 
naši najvišji znanstveni zavodi, 
kakor Akademija znanosti in 
univerza v Ljubljani, Central-
na študijska knjižnica v Ljub-
ljani, Z.-.odovinsko društvo, 
Slavistično društvo, muzeji itd. 
Prispel je celo zastopnik Jugo-
slovanske Akademije znanosti 
iz Zagreba. Ne vem, če je »Pr-
lekija« že kdaj doživela, da bi 
se zbralo v njej toliko najizra-
zitejših predstavnikov slovenske 
kulture kakor tega dne. Sve-
čanosti so se udeležili tudi vsi 
trije živeči otroci dr. M. Murka 
in sicer sinova Vladimir in Ivo, 
ki zavzemata visoki mesti v slo-
venskem kulturnem oz. gospo-
darskem življenju in hčerka 
Jelka Arneri. 

Kakor se ob takih prilikah ra-
do zgodi, je bilo tudi tokrat. 
Premalo se je svečanosti ude-
ležilo domačega prebivalstva, ki 
še vedno ne čuti dovolj ponosa, 
da je samo dalo učenjaka takega 
formata, kakor je bil dr. Ma-
tija Murko, dasi se je učitelj-
stvo desterniške šole v tem po-
gledu zelo potrudilo, saj je 
dostavilo pismeno vabilo na 
svečanost vïaki hiši svojega 
šolskega okoliša. 

Pri svečanosti so s petjem na-
rodnih in partizanskih pesmi 
ter z deklamacijami sodelovali 
pionirji z Desternika in višje-
šolci ptujske gimnazije, ki so 
recitirali odlomke iz Zupanči-
čeve Dume. Slavnostni govor o 
življenju in delu dr. M. Murka 
je imel prof. Fran Ahč. Govo-
rili so še: dr. Mihovil Abramič 
kot zastopnik Jugosl. Akademije 
znanosti iz Zagreba, dr. Milko 
Kos za Akademijo znanosti v 
Ljubljani, rektor ljubljanske 
univerze dr. Fran Zwitter, uni-
verzitetni profesor dr. Anton 
Slodnjak in končno še ¿astop-
nik KPS oz. domače krajevne 
oblasti sorodnik dr. M. Murka 
Gabrijel Bezjak. Vsi govorniki 
so poudarjali velike zasluge 
dr. M. Murka za razvoj slovan-
.4kih jezikov, v katerih je napi-
sal nešteto znanstvenih razprav, 
ki so služile za študij slovanskih 
jezikov vsem evropskim slavi-
stom. 

Spominsko ploščo je odkril 
predsednik Muzejskega društva 
Svečanost je zaključila godba 
na pihala SKUD «Jože Lacko« 
' državno himno. 

Po.svečanosti je Svet za pro-
sveto in kulturo povabil goste 
iz slovenskih kulturnih centrov 
na skupen obed v Ptuju, odko-
der so se proti večeru razšli 

Muzejsko društvo si je zada-
lo nalogo, da čim prej postavi 
dr M Murku dostojen spomenik 
v Ptuju Morda bi bilo prav 
primerno, da bi stal spomenik 
pred bodočim kulturnim domom 
v Ptuju. S. K. 
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Ptuj, 27. oktobra (PA). Po 
večinoma dobrih političnih in 
tehničnih pripravah so bile v 
ptujskem okraju volitve v skup-
ščino Zavoda za socialno zava-
rovanje, ki so končale v vseh 
volilnih enotah 26. oktobra t. 1, 
s skupno 87,5 "/o udeležbo in 
skupno izvoljenimi 30 člani 
skupščine. 

Politično so se na volitve 
najbolje pripravili kolektivi 
Tovarne volnenih izdelkov Maj-
šperk. Gradiš Strnišče in Cest-
na uprava v Ptuju, kjer so se 
člani kolektiva stoodstotno ude-
ležili volitev. Njihovemu zgledu 
so sledili z nekaj manjšo ude-
ležbo: Kmetijsko gospodarstvo 
Podlehnik, Zavrč in Domava. 
Železniške delavnice in postaje, 
Tovarna strojil Majšperk, To-
varna aluminija Strnišče, To-
varna perila in Metka Ptuj 
Mlinsko podjetje Ptuj, Društvo 
učiteljev in profesorjev ter 
zdravstveni delavci okraja, ki 
so se udeležili 91—oe '̂n, dočim 
so pokazali za volitve na jmanj 
zanimanja kolektivi iz Kovin-
skih obrtnic delavnic. Invalid-
ske obrtne delavnice ter Kme 
tijskega gospodarstva Strnišče 
kjer je volilo 72,8—R7'"o član-
stva kolektivov Zaradi njihn^rp 
slabe udeležbe je znatno padlo 

povprečje udeležbe ostalih ko-
lektivov, čeprav se je iz njiho-
vih vrst udeležilo vse članstvo. 

Deseta volilna enota, ki je 
zajemala podjetje Preskrba, Iz-
bira, Perutnina, Rožnik in Slo-
venske gorice, je proti določi-
lom uredbe o izvolitvi skupščin 
pri socialnem zavarovanju kan-
didirala člane volilnega odbora, 
ne da bi to javila okrajni vo-
lilni komisiji. Volitve v tej vo-
lilni enoti bodo razveljavljene 
in jih bodo ponovili. 

V skupščino so izvoljeni: Al-
fred Pelcer, Maks Serdinšek, 
Majšperk, Rudi Ganziti, Alojz 
Sporčič, Martin Zajšek, Emil 
Arnejšek. Stanko Pal, Strnišče. 
Ivan Kranj C, Zavrč. Jože Ska-
lovnik. Turnišče, Edo P.šeničnik 
Makole, Franc Fridauer. Vladi-
mir Rola. Jože Kranjc. Kari 
Koren, Vladislav Sare, Stanko 
Strelec. Viktor Valentin, Stanko 
Rogina. .lože Mele, dr Aleksan-
der Kuhar, Marija Zupane 
Maks Rubin Anton Potočnik 
Slavo Komac dr. Fran Šala-
mun. Ivan Gabrijel, Kari Lon-
čar, Ptuj, Ivan Najžar. Martin 
Puklavec. Ormož. 

Prvič bo skupščina predvido-
ma zasedala 9. novembra t. I. 
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Otventev nove šole v Selah 
S e l a p r i P t u j u, 25. ok-

tobra (LP). Zastopnik občinske-
ga ljudskesa odbora Videm je 
na današnji svečanosti za otvo-
ritev nove šole vpričo zastop-
nika Sveta za kulturo in pro-
sveto pri vladi LUS zastopnika 
sveta za kulturo pri OLG, pred-
sednika OLO, predstavnice dru-
štva učiteljev in profesorjev, 
številnega učiteljsiva, šolskih 
otrok šole Sela, Videm in Breg 
ter manjšega števila odraslih in 
sttršcv 8 področja te šole izro-
čil ključ upraviteljici nove Sole 
tov. Visenjak Mariji, ki je v 
imenu celotnega učit. kolektiva 
fibl.iubila navzočim, da bo ta 
šola novi dom kulture in pro-
svete za otroke in odrasle tega 
šolskega področja fn da bo ta 
nova šola dala evoji vasi In vsej 
raši domovini napredne, socia-
Ii:̂ mu in nagemu ljudstvu, ljud-
ski oblasti, KPJ predane, pa-
metne in neuetraSne državlja-
ne, ki bodo znali ceniti prido-
bitve NOV in naäe socialistične 
ustvaritve. 

Velik prostor pred šolo, k jer 
je bila otvoritvena svečanost, 
je bil poln otrok, izmed katerih 
so jo žal videlo zraven gostov 
le nekaj večjih postav in to 
učiteljstva iz Sel, Vidma in iz 
Brega, nekaj ženic in moških iz 
Sel in okolice ter udeležencev 
iz Strni,šča in Ptuja, ki so prišli 
na to svečanost v prepričanju, 
da bodo priča velikega praznika 
in manifestacije ljudstva tega 
šolskega področja ob velikem 
uspehu otvoritve nove, moder-
ne šolske zgradbe, ki bo slu-
žila stoletja bodočim pokole-
njem te okolice. Otroci iz Sel-
ske šole, Vidma in Brega so se 
z veseljem pripravili na nastop 
s pevskimi točkami, recitacija-
mi in prikazi, da bi navzočemu 
ljudstvu dokazali, kako si pri-
zadevajo na.še šole. da bi v nj ih 
pridobili učenci čimveč znanja 
za vse življenje, da bi se v n je j 
temeljito seznanili z velikimi 
družbenimi izpremembami zad-
njega desetletja in da bi tako 
cenili lepoto in svobodo naše 
domovine kot so jo številni bor-
ci NOV v borbi za narodno in 
socialno osvoboditev. 

Vsa otvoritvena svečanost na 
Selah je napravila na udeležen-
ce dober vtis glede na govore 
in prisrčen nastoD šolskih otrok 
ter ostale priprave, zelo slab 
pa glede na slabo udeležbo star-
šev šolskih otrok in ostalih va-
ščanov vsePa šolskega okoliša. 
Kdor bi sodil po tpm omalova-
ževanju vel'kega dogodka na 
Selah okoliško prebivalstvo, bi 
se moral vprašati, ali jim je 
res nova šola tako brezpomemb-
na? Ali gledajo tako omalova-
žujoče na vse. kar se dan za 
dnem ustvarja v naši domovi-
ni? Ne. to ne izvira iz zaosta-
losti, to ne izvira »iz pomanjka-
nja spoštovanja do vsega, kar 
je ljudskega, ustvarjenega na 
ljudsko željo, z njegovimi sred-
stvi in z njegovo pomočjo. Do-
kazi za to so že , iz časa NOV. 
ko so tod lahko hodili partizani 
in ni bilo strahu, da bi jih kdo 
izdal. To je očividno delo pri-
kritega političnega sovražnika. 
Ali je mogoče hotel potom sla-
be udeležbe pri otvoritvi šole 
ustvariti videz, da ljudstvo ne 
ceni šole, ki ima nalogo vzga-
jati socialističnega človeka. Tak 
odnos je mogoče samo v pri-
merih, k jer se ljudstvu grozi s 
posledicami, 'če se bo udeležilo 
slavnosti, na katero ni povab-
ljena garnitura bivših vel ja-
kov. Na to vprašanje pričaku-
jemo javni odgovor. 

Glede na novo šolo morajo 
starši in vaščani iz Sel in oko-
lice priznati, da so med njimi 
nekateri mnogo prispevali, da 
bi bila zgraditev in otvoritev 
šole hitrejša in čim slavnejša, 
da bi bila tudi popoldne za vso 
okolico veselica, srečolov in 
ples, da bi se mladi in odrasli 

svet razveselili ob domačem 
prazniku, vendar je uspelo s 
prikritim hujskanjem proti po-
poldaiski udeležbi pri otvori-
tvi ustvariti na škodo prebi-
valcev Sel in okolice vtis, da 
so tako zaostali, da ne znajo 
ceniti vrednosti nove šole in 
razumevanja ljudske oblasti za 
njihove potrebe, in da so zaradi 
tega ostali doma Nekaj bližnjih 
sosedov se je zoper solidarnost 
z ostalimi nahujskanimi važčani 
le v toliko pregrešilo, da so 
izza svojih ograj, vrat in oken 
opazovali in poslušali, kako se 
odvija proslava pri soli, ker so 
se bolj zanesli na svoje oči in 
ušesa kot pa na komentatorje, 
ki po dogodku prevračajo resni-

co na glavo, da bi vse ilm boJJ 
osmešili in osramotili. 

Nad vse te slabosti prebival-
stva iz Sel In okolice in nad 
njihove hiše je v višino zrastla 
nova, lepa šolska zgradba, iz 
katere vnašajo otroci na do-
move duh zdravega, odločnega, 
svobodnega in zavednega rodu, 
ki se dan za dnem vidneje re-
šuje iz navlake preteklosti, 
hlapčestva in vsiljevanega ob-
čutka manjvrednosti in ki se 
vedno bolj zaveda svojih dolž-
nosti in pravic v domovini, ki 
je postavljena na slavno zgo-
dovino borbe in zmage delov-
nega ljudstva naše domovine 
nad narodnimi in socialnimi 
zatiralci. 

Mladinski aktiv narodnega herofa Jožeta Lacka 
si je postavil veiike naloge 

Mladinski aktiv narodnega 
heroja Jožeta Lacka v Ptu]u 
je na svečam konferenci v 
čast VI. kongresa KPJ sprejel 
sledeče sklepe: 

Ena izmed važnih nalog, ki 
stoje danes pred vsem delov-
nim ljudstvom, je vzgajati mla-
dega človeka v naprednega pa-
triota naše socialistične stvar-
nosti. V zvezi s tem bodo v 
svojih vrstah vsakodnevno utr-
jevali politično enotnost in kre-
pili patiotično zavest mladine. 
Vzgajali se bodo ob izkušnjah 
SKOJ-a in Partije y duhu 
marksizma in leninizma. S 
skupnimi močmi se bodo borili 

za lik mladinca in Ljudske 
mladine kot politične organiza-
cije. V svojih vrstah ne bodo 
dali mesta omahljivcem in mla-
dincem, ki zavestno krnijo 
ugled mladiniki organizaciji. 
Vse take člane bodo izključili 
iz svojih vrst, v organizacijo pa 
bodo sprejeli pošteno mladine, 
ki je danes še izven mladinskih 
vrst. ima pa vse pogoje, da 
postane prav tako nosilec naše 
družbene stvarnosti. 

Mladinski aktiv na j bo spod-
budnik vsega dela in aktivno-
sti mladinskega izživljanja v 
mestu, zato se mora sleherni 
član boriti za vpliv mladinske 
organizacije kot politične orga-
nizacije med vso ostalo mladi-
no. Da bodo to nalogo čim laže 
izvršili, morajo člani biti poli-
tično In kulturno razgledani, 
morajo biti za zgled ostalim 
mladincem in biti vsepovsod 
tam, kjer se ostala mladina 
zbira in izživlja, torej v raznih 
društvih, kot so kulturno pro-
svetna, fizkulturna, gasilska itd. 

Novoizvoljeni sekretariat bo 
posvetil vso skrb politično ide-
ološki vzgoji članov LMS. V ta 
namen bodo organizirali več 
raznih političnih in znanstve-
nih predavanj, ki se bodo vršila 
v okviru mladinske ljudske uni-
verze. Po predavanjih bodo or-
ganizirali v okviru aktiva disku-
sije in pogovore, na katerih 
bodo razčistili nejasne pojme 
po tej ali oni temi. Za preda-
vanja bodo zainteresirali še 
vso ostalo mladino. 

Aktivno bodo sodelovali pri 
vseh proslavah državnih praz-
nikov. Na čast VI. kongresu 
LMJ bodo organizirali mladin-
ski dan s kulturnim sporedom. 
V zimskem času bodo začeli s 
pripravami za okrajni mladin-
ski festival, ki bo spomladi na-
slednjega leta. 

Vsi člani aktiva se bodo 
vključili v razna društva in 
sekcije ter pričeli z aktivnim 
delom. Stremeli bodo za tem, 
da se čim več mladincev in 
mladink vključi v društvo 
»Svoboda« in tam aktivno so-
deluje. 

Uredili si bodo Narodni dom, 
kjer bodo imeli kulturne pri-
reditve in kjer se bo odvijalo 
zabavno življenje mladine. 

Mladinske sestanke bodo imeli 
vsak mesec enkrat, ti pa nc 
bodo tako mrtvi in sunoparni 
kot je bilo do sedaj navadno. 

Odločno se bodo borili proti 
starim metodam in oblikam 
dela v mladinski oragnizaciji, 

Z ozlrom na nezdrave pojave 
med poedinci predvsem v m t -
stu, bodo odlpčno nastopali 
proti malomeščanstvu, nemčur-
stvu, nemoralnim pojavom, pi-
jančevanju, kriminaliteti In po-
dobnemu ter take primere na 
sestankih javno razkrinkovali. 

Odločno bodo nastopali proti 
vsem klerikalnim pojavom, 
proti sovražnemu delovanju re-
akcije in ne bodo dovolili, da 
bi ta pri šibkih mladincih iskala 
svoje pozicije. Prav tako se 
bodo borili za to, da bi odteg-
nili čim več neorganizirane 
mladine od njihovega vpliva. 
Od vsakega člana bodo zahte-
vali, da odločno razi-'rinkujejo 
vse one, ki pod okriljem ver-
skih čustev širijo šovinizem in 
vero uporabljajo v protil jud-
ske, klerikalne, belogardistične 
namene. 

Vodili bodo računa o sleher-
nem mladincu in mladinki ter ' 
ne bodo nikoli dovolili, da bi 
mladino vzgajali tisti, ki za to 
nimajo nobene moralne pravi-
ce, temveč jo bodo vzgajali sa-
mi v organizaciji s pomočjo 
vsega delovnega ljudstva, s po-
močjo Partije, ki je mladini 
pokazala jasno pot, po kateri 
na j hodi. 

Na dan mrtvih bodo položili 
na grob narodnega heroja Jo-
žeta Lacka venec, ki ga bosta 
nosila dva najboljša mladinca 
aktiva. 

JLA so poslali pozdravno pi-
smo z letne konference ter 
sklenili, da bodo z njimi trdno 
povezani v vsakdaniem delu. 

Mladinski aktiv Jože Lacko 
bo postal tako, če bodo ti sklepi 
izvrienl, eden od dobrih In re-
volucionarnih mladinskih akti-
vov, srce mladinske organizacije 
v Ptuju. 

V Gorisnici se ie začela volilna kampanja 
G o r i š n I c a , 27, okt. (CD). 

V nedeljo, 26. t. m. se je vršil 
v Gorišnici prvi množični pred-
volilni sestanek. Lepa udelež-
ba (131 volivcev) nam je poka-
zala, da vlada med člani OF 
za bližajoče se volitve že pre-
cejšnje zanimanje. Na sestanicu 
je govoril ljudski poslanec tov. 
Alojz Donaj. V svojem krat-
kem, a izčrpnem nagovora je 
obrazložil politično-gospodai'sko 
nujnost, ki je narekovala iz-
premembo osnovnega organa 
naše ljudske oblasti. Govoril je 
o delavskih svetih, o prenosu 
oblasti od zgoraj navzdol, o 
svetu proizvajalcev. Nujno se 
je dotaknil tudi suše, ki tudi 
naši občini ni prizanesla in 
davka, ki je na našem območ-
ju še dokaj znosen in progre-
sivno pravilen v primeri z dru-
gimi občinami in okraji. S svo-
jim mirnim in jasnim izvaja-
njem je vzbudil pri navzočih 
veliko zanimanje za volitve In 

sprožil diskueljo, ki pa z ozlrom 
na dejstvo, da je bil to šele 
začetek javnega razpravljanja o 
tako važnem koraku k poglo-
bitvi naše resnične ljudske de-
mokracije, ni bila dovolj široka, 
globoka in spro.ščena. Predstav-
niki in tihi zagovorniki stare 
pi-edaprilske jugoslovanske de-
mokracije ne upajo prav javno 
na dan, mali človek pa še ne 
upa govoriti, ker je bil vedno 
tlačen In odvisen od »gospodar-
jev« In je strah še sedaj v njem. 
V imenu teh pa bomo govorili 
komunisti, ki se resnice ne bo-
jimo oz. jim bomo pokazali, ka-
ko naj govori svoboden človek, 
ki ga vodi edina svobodna par-
tija sveta. 

V diskusiji so ee dotaknili 
navzoči raznih problemov vse 
od volitev, preko suše in dav-
ka, socialne politike, prenosa 
lastništva nepremičnin itd. Itd., 
s čimer so pokazali bodočim 
občinskim ljudskim odborni-

kom, da jih čakajo v zvezi s 
temi vprašanji poleg drugih ve-
like in odgovorne naloge. Tov. 
poslanec je odgovarjal na vpra-
šanja In pojasnjeval. 

Predsednik občinskega odbora 
OF tov. Stanič je ob tej priliki 
govoril navzočim o Organizaciji 
združenih narodov ter pokazal 
na veliko vlogo in odgovorno 
nalogo, ki jo vrši naše vodstvo 
v imenu jugoslovans^vih narodov 
v tej organizaciji. Uspehi naše 
delegacije na zasedanjih In tudi 
izven njih bodo tem večji, čim 
trdnejša in resnično demokratič-
na bo domovina, v imenu ka-
tere govorijo. Trdna In demo-
kratična pa bo naša domovina, 
če jo bodo vodili vse od Go-
rišnice pa t ja do Beograda l ju-
dje, ki jim bosta resnica in pra-
vica delovnega človeka edini 
zakon. 

V delokrog ObLO spada tudi 
precejšnja odgovornost pri 
obrambi domovine. Tov. Ravtcr, 
vodja tečaja predvojaške vz%o~ 
je deklet je apeliral na navzo-
če zaradi tečaja, ki se bo začel 
v kratkem, da bodo ali sami, 
če so očetje In matere, aH pa 
kot sosedje in mogoče kot bodo-
či ljudski odborniki skrbeli, da 
bo tečaj nemoteno potekal in 
dosegal uspehe, kakršnih smo 
Gorišnlčani navajeni v službi 
domovine. 

Komunisti so govorili o so-
cialni politiki, ki jo bo moral 
zasledovati bodoči odbor, d^ se 
bodo odpravile oz. odpravljale 
velike napake, ki jih delajo ne-
kateri posamezniki na račun 
hlapcev in dekel vseh starosti. 
Misel, ki- je bila izrečena, da 
se nai namreč onemogli reveži 
spravijo v »hiralnico« (mimo-
grede bodi povedano, da to nI 
hiralnica, temveč Dom one-
m.oglih!), je pobil sekretar KP 
dovolj temeliito in povedal l ju-
dem, da občina (to je skupnost 
delovnih ljudi) ne bo vzdrževa-
la ljudi, ki so pustili vso svojo 
mladost In svoje moči na račun 
posameznih Izkoriščevalcev. (O 
nalogah socialne politike bomo 
še prod volitvami govorili in 
pisali!) Komunisti so govorili o 
podcenjevanju žene v našem 
gospodarstvu, s čimer delamo 
tem veliko krivico. Naloga vseh 
poštenih in trezno mislečih l,,udi 
je, da to krivico popravljamo in 
damo našim ženam in materam 
tisto mesto, ki jim v človeški 
družbi edino pripada, to je me-
sto polnovrednega in enako- oz. 
večvrednega člana. Naše žene 
in matere bomo morali začeti 
spoštovati in jim izkazovati več 
ljubezni in vdanosti. Dotaknili 
so se tudi vzgoje narodnega 
ponosa in narodne samozavesti, 
ki je imajo naši l judje vse pre-
malo in padajo vse preveč pod 
vpliv raznih »amerikanskih pa-
ketov«, spominov na »zlate sta-
re čase« itd. Dejali so jim ko-
munisti, da je možno tudi pri 
nas doseči tisto toliko opevano 
»Ameriko« (če vzamemo samo 
ta primer) z delom in vedno 
večjim delom za izgradnjo so-
cializma. 

O vseh teh in tem podobnih 
primerih na j razmišljajo ljudje, 
prav posebno pa tisti, ki hre-
penijo po oblasti (teh sta dve 
vrsti: eni za svoje interese, dru-
gi s Čistimi nameni borbe za 
boljše življenje večine) in ne bo 
se težko odločiti, koga bodo 
predlagali in volili l judje v svoj, 
res svoj občinski odbor. 

Ptuj, 28. okt. 1952 (NF). Ak-
cija v zvezi s pravilnim ošte-
vilčenjem hiš in označevanjem 
krajev in v zvezi z odstranjeva-
njem okupacijske navlake, kra-
jevnih označb in zelenih hišnih 
tablic s številkami, kaže mno-
go več kot samo administrativ-
no delo in izvajanje ukrepa 
oblasti v zvez! z ustvaritvijo 
pravega lica naše socialistične 
domovine. 

Pri pregledu po naseljih in 
krajih, kako se izvajajo navo-
dila okrajne komisije za ošte-
vilčenje hiš In krajevnih l<oml-
slj, se nazorno vidi predvsem to, 
k je si komisije na čelu prebi-
valstva prizadevajo čimprej 
označiti hiše z začasnimi tabli-
cami, na drugi strani pa se po 
številu pravilnih tablic iz pred-
aprilske Jugoslavije vidi, kje je 
ljudstvo verovalo v zmago nad 
fašizmom In v osvoboditev na-
rodov Jugoslavije, zato je ohra-
nilo domače tablice, ko je mo-
ralo na njihovo mesto pri tr je-
vati zelene tablice okupacijske 
oblasti. 

Ob pregledu občine Grajena 
smo ugotovili, da imajo postav-
ljene celo vhodne table, kar ie 
pravzaprav edinstven primer v 
okraju. Razumeli so važnost in 
namen akcije, zato so tudi našli 
za to potrebna denarna sred-
stva. Večina ostalih občin se 
pritožuje, da nimajo tozadevnih 
sredstev, zato pri njih akcija ne 
napreduje. V Grajeni le tu in 
tam vidimo staro jugoslovansko 
tablico in hiše brez tablic, k jer 
so po osvoboditvi sneli okupa-
cijsko »numero«, največ pa le 
še hiš z zelenimi tablicami. Ob-

čini Hajdina In deloma tudi 
Starše sta znali zainteresirati 
prebivalstvo, zato težko najde-
mo hišo vsaj brez začasne tab-
lice. Značilna je mestna občina 
Ormož, k je r je večina hišnih 
tablic Iz predaprilske Jugosla-
vije, le tu In tam je katera hiša 
brez začasne tablice. Le par h l i 
ima še zelene tablice. Takoj po 
osvoboditvi je prebivalstvo to 
samo uredilo. Enako je v Sre-
dišču in na področju te občine, 
k jer že dolgo nI več zelenih 
tablic, k jer so ohranili in takoj 
po osvoboditvi nabili prave ju-
goslovanske tablice. V občini 
Gorišnica se ljudstvo ni resno 
lotilo te akcije, zato tudi delo 
komisije in občinskega odbora 
nI imelo uspeha. V občinah Pod-
gorci in Markovci bo morala 
komisija opozoriti na to, da bodo 
manjkajoče hišne tablice nado-
meščene z začasnimi. Premalo 
zanimanja za oštevilčenje hiš z 
začasnimi številkami je tudi v 
občinah Lovrenc in Cirkovcl. 
Naselje Videm' bo Imelo nove 
tablice zaradi spremembe ime-
na. V Pobrežju so ohranili mno-
go tablic iz predaprilske Jugo-
slavije, kljub temu pa i)i radi 
imeli sedaj vsi nove. V občini 
Zavrč je skoraj polovica hiš 
brez začasnih številk. Tudi v 
Cirkulanah so mnogi patrioti 
ohranili jugoslovanske tablice, 
vendar je le večje število hiš, 
ki imajo še zelene, da bi ne oilo 
treba delati začasnih. Mnenja 
so, da bi morali vsi dobiti nove 
tablice, kar pa z ozlrom na stro-
ške ni treba tistim, ki Imajo 
pravilne tablice. Tudi v občinah 
Lešje, Leskovec in Makole so 
počasni. V vasi Polenšak imajo 
skoraj vsi hišni lastniki po 
krivdi hlapčevske doslednosti 
takratnega okupacijskega vod-
stva zelene tablice, ker so od-
stranili jugoslovanske v prepri-
čanju, da bo ostala na hišah za 
vedno okupacijska zelena bar-
va. Polenšak z okolico je oravo 
nasprotje Obrežu in Središču, 
k jer je malo hiš brez jugoslo-
vanskih tablic in je le majhen 
del prebivalcev nasedel okupa-
torju. Tudi v občinah Desternik, 
Juršinci in Trnovska vas so 
vidni uspehi dela komisije, le 
tablic je premalo. V občini Ro-
goznlca se je Izkazala komisija, 
pa tudi prebivalstvo. Kakor iz-
gleda, se bodo lotili tudi posta-
vitve vhodnih tabel. Napelje 
Budina pri Ptuju je z.gledno 
opravilo svojo nalogo. Skoraj 
vse hiše so si ohranile jugoslo-
vanske tablice. Le par hiš je 
verovalo sovražnikovi zeleni 
propagandi. Drugače pa je v 
Ptuju, k jer manjkajo oznake 
ulic, predvsem pa začasne hišne 
številke. Zato marsikdo težko 
naide urade in ustanove. 

Tako je naoredox'alo delo do 
konca druge faze te akcije. Ne-
dvomno bodo po prizadevanju 
komisij, občinskih odborov In 
prebivalstva srmega v boiočih 
dnevih pospešili to delo. da bo 
končno v začef 'u »novembra do-
sežen cilj te akcije. 

Gorišnica, koncem oktobra. 
(MV). Sestanki odbornikov ob-
činskega ljudskega odbora Go-
rišnica, zbori volilcev in tesno 
sodelovanj-e odbora z ljudstvom 
kaže prve uspehe. 

Tukajšnji občinski odbor je 
sklical po vseh vaseh tukajšnje 
občine zbore volilcev, na kate-
rih so razpravljali o davčnih 
obveznostih, največ pa o VI. 
akontaciji In ostalih perečih 
problemih. Sestanke sta vodila 
predsednik in tajnik v navzoč-
nosti ostalih odbornikov in so 
zelo dobro uspeli. Ljudstvo je 
razpravljalo na teh sestankih o 
davčnih obveznostih, posebno 
pa o možnosti plačila IV, akon-
tacije v zvezi s prizadeto škodo 
po suši. Večina volilcev je bila 
zadovoljna z razbitjem te akon-
taci,1.e z man'šiml spremembami 
na teh sestankih. Samo nekate-
ri. egoistično In Izkoriščevalsko 
n='s+ro-en{ posamezniki se z raz_ 
bitiem nikakor niso mogli spri-
jazniti. Ka j je spravilo v pre-

pir Valenko Antona in Bezjaka 
iz Zamušan, vesta ona sama. 
Podcenjevanje prvega in pove-
ličevanje drugega ne bo edini 
vzrok. Videlo se je, da se veliki 
kmetje, kot je Valenko, na vse 
načine branijo pravilnega pred-
pisa davka, ker bi to zelo pri-
zadelo njihovo egoistično in iz-
koriščevalsko nastro jen ost. 

Nekaj sličnih primerov je bi-
lo še v Forminu in v CJorišnici, 
vendar ne tako perečih. Tudi 
pri urejanju vprašanja social-
nih podpor je ljudstvo poka-
zalo razumevanje in dalo potre-
ben pristanek, 

V občins-kem ljudskem odbo-
ru Gorišnica je viden napredek 
in dobro sodelovanje ljudstva, 
pa tudi pravilno reševanje pro-
blemov, ki zadevajo prebival-
stvo. Kdor je zasledoval delo 
bivšega KLO in sedanjega ob-
činskega odbora mora priznati, 
da ^ je stvar v prid skupnosti 
precej izboljšala. 

26. oktobra smo imeli zbor 
volivcev 

V nedeljo, dne 26. oktobra je 
bil sklican zbor volivcev občine 
Desternik. Na žalost se je tega 
zborovanja udeležilo malo šte-
vilo ljudi, tako, da nismo raz-
pravljali o tem, česar namen 
je zbor bil. Pač pa smo po re-
feratu zastopnika OLO iz Ptuja 
v zelo plodni diskusiji rešili 
vrsto nejasnih gospodarskih 
problemov. Zlasti je bila plodna 
in tudi pravilna diskusya o 
pribitku nove vsote k zadnji 
akontaciji pri davku. Vsi na-
vzoči so sprevideli nujnost pri-
bitka in se s tem tudi str inja-
jo. Poleg tega so razpravljali 
o vrsti drugih gospodarskih 
problemov. Pogrešamo pa še 
večje zanimanje p n takem, 
danes edino pravilnem delu. 

Na Desterniku smo posUišali 
koncert 

Zelo redko se zgodi, da sli-
šimo na vasi koncert. Dester-
ničanl smo bili kar presenečeni 
nad tem, ko smo zvedeli, da bo 
pri nas koncert, posebno še 
zato, ker se v našem kraju to 
še nikoli ni zgodilo. 

K nam so prišli gostovat naši 
severni brat je Korošci iz male 
vasice pri Dravogradu. Moški 
zbor pod vodstvom požrtvoval-
nega šolskega upravitelja Da-
nila Nabrgoja — zbor s sami-
mi ubranimi glasovi — nam je 
zapel mnogo lepih koroških 
narodnih pesmi, drugih sloven-
skih narodnih pesmi, še nekaj 
borbenih in umetnih pesmi. 

Mi Desterničani smo ta do-
godek zelo pozdravili In se ve-
selih src vrnili na svoje domo-
ve, Kljub slabemu vremenu je 
bila udeležba še zadovoljiva. 
Tistim pa, ki niso bili med 
nami, priporočamo, da naj ni-
koli ne zamude takih prilik. 

Hvaležni smo gostom in si 
želimo, da se nas še spomnijo 
in nam zapojejo svoje prelepe 
in ganljive koroške narodne 
pesmi. 

Naša Ljudska univerza je 
začela z delom 

Tudi Ljudska univerza je za-
čela s svojim delom. V pone-
deljek zvečer smo imeli v dvo-
rani Prosvetnega doma po-
membno politično predavanje 
o Organizaciji združenih uaro-
dov. Predaval je tovariš učitelj 
in nam v glavnih obrisih na-
kazal pomen in delo OZN. Prav 
tako smo videli, kakšno vlogo 
ima v OZN Jugoslavija in ka-
ko odstopa od načel OZN Sov-
jetska zveza, ki pod krinko 
miru oborožuje svojo RA. 

Predavanja se je udeležilo 
lepo število ljudi. Zlasti je t re-
ba pohvaliti mladince predvo-
jaške vzgoje, ki so se predava-
nja udeležili skoraj v polnem 
številu. 

Se bomo imeli predavanja, 
želimo pa, da bi se predavanja 
udeležile tudi naše žene in vsi 
zastopniki množičnih organi-
zacij. cc-

Ormoški gasilci izpopolnjujejo 
svolo spretnost 

v drugi polovici oktobra t. 1, 
je imelo prostovoljno gasilsko 
društvo v Ormožu nočno mokro 
gasilsko vajo, katere se je ude-
ležilo aktivno članstvo in sani-
tetke. Napad je bil Izvršen na 
zgradbo v Ormožu štev. 67, 
okrog 200 m daleč od vodne 
naprave ter je bilo položenih 
185 cevi. Zgradba je bila bra-
njena od treh strani z vodnimi 
curki, tako da ne bi bilo nevar-
nosti razširjenja požara na so-
sednje objekte Članstvo kakor 
tudi sanitetke so pri tej vau 
pokazali svoje izredno strokov-

no znanje, pa tudi gasilsko di-
sciplino. Gasilska vaja je bila 
izvršena v splošno zadovoljstvo. 
Prebivalstvo je sledilo z veli-
kim zanimanjem hitrosti in di-
sciplini članstva sanitetnega 
oddelka. 

Po gasilski vaji je na sestan-
ku sodelujočega članstva pred-
sednik društva izrekel pohvalo 
članstvu za sodelovanje v gasil-
skem društvu, kakor tudi za ne-
umorno delo in gasilsko disci-
plino. Apeliral je, na j še v na-
prej delajo z istim veseljem in 
da bodo lahko dokazali pri ooe-

VI. kongres KPJ bomo 
v Ptuju počastili 
s tekmovanjem 

Ptuj , 30 okt. (LP). — Tret j i 
teren Osvobodilne fronte je na 
svojem sestanku članstva OF na-
povedal tekmovanje vsem te-
renskim odborom OF na mest-
nem področju, da bi se čim-
večje število članstva udeležilo 
predvolilnih zborovanj, da bi 
kandidirali čim zaslužnejši čla-
ni OF In da bi jih volili vsi 
volilni upravičenci, ter da bi 
volivci prišli na okrašena vo-
lišča kolektivno. 

Tekmovanje sta že sprejela 
terena OF Breg in Vičava, sle-
dijo jima tudi ostali tereni, ki 
so imeli včeraj predvolilna zbo-
rovanja. 

njevanju gasilskih društev Ga-
silske zveze LRS, da so pri-
pravljeni vsak čas čuvati l jud-
sko Imetje. 

Ob tej priliki je tudi omenil 
udeležbo gasilcev na festivalu 
v Ljubljani. Pomembno je še 
omeniti, da so se na gasilskem 
festivalu v Ljubljani izvajale 
proste vaje z Lestvicami gasil-
cev in proste vaje z rutami ga-
silk, ki so jih priredili člani 
gasil, društva Ormož Stropnik 
Edi. Vavpotič Ivan In Pučko 
Franc. 
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Pred otvoritvijo galerije slik 
na ptujskem grodu Med pomembnimi uspehi na-

še kulturno-prosvetne dejavno-
sti v letošnjem letu bo gotovo 
tudi otvoritev galerije slik na 
ptujskem gradu. Ne bo odveč, 
če naše bralce, ki se zanimajo 
za kulturno življenje in napre-
dek Ptuja, seznanimo s ciljem 
in namenom, pa tudi nalogo, 
ki jo bo mogel uspešno oprav-
ljati novi oddelek ptujskega 
muzeja. 

Slovenci smo imeli do osvo-
boditve osrednjo Narodno ga-
lerijo v Ljubljani, ki je hranila 
in zbirala predvsem umetnine 
slovenskih mojstrov-slikarjev. 
Leta 1948 so dogradili poleg 
n je še Moderno galerijo, ki je 
namenjena stalnim ali občas-
nim razstavam sodobne in mo-
derne umetnosti. Ta razstave 
pa so dostopne relativno majh-
nemu številu obiskovalcev, po-
sebno če upoštevamo tiste, ki 
jim je prihod v Ljubljano za-
radi nekoliko večje oddaljeno-
sti iz province težji. 

Zato je treba pozdraviti po-
ßudo tistih, ki so posebno z 
ozirom na bogato slikovno gra-
divo, ki se je nabralo po letu 
1945 v muzejske depoje, spro-
žili misel, na j bi tudi pokra-
jinski in lokalni muzeji pristo-
pili k urejevanju galerij. 

Namen teh na j bi bil pred-
vsem: zajeti in hraniti dela, ki 
imajo lokalni značaj, kot dela 
domačih slikarjev in risarjev, 
ki so s čopičem in barvami 
upodabljali značilnosti svojega 
okolja in neposredne pokraj i-
ne. Drugi motiv, ki bi bil brez 
dvoma zelo važen, pa je estet-
ska vzgoja delavca in kmeta s 
podeželja, ki ga je slikarstvo 
zaradi svoje privlačne in lahko 
dojemljive oblike doživljanja 
umetnosti rado pritegovalo. Ko-
liko skladnosti in lepote more 
pač človek naj t i v umetniških 
delih mojstrov-slikarjev in jo 
tudi pristno doživljati! Tretj i 
motiv je prav tako pomemben: 
očuvanje del, ki za naše razum-
ljivo bolj skromne razmere, ne 
predstavljajo ravno tako majhne 
vrednosti pred propadom v do-
slej skoraj povsod neprimern'" 
muzejskih skladiščih, medtem 
ko bi bila tako dostopna pu-
bliki. 

V« tem pogledu je kmalu sle-
dil celjskemu in mariborskemu 
muzeju tudi ptujski. Po uspešno 
premaganih težavah, ki jih je 
povzročilo popravljanje stropov 
v prostorih, ki so bili namenje-
ni bodoči galeriji slik, so pri-
stopili k urejevanju razstavnih 
prostorov v IL nadstropju 
gradu. 

Galerija bo urejena takole: 
uvodnemu delu, ki ga bodo iz-
polnjevale kopije Bruegla, Pia-
faela, Rennija in nepoznanega 
Nizozemca, bo sledilo gotsko 
slikarstvo, skromen prehod 
preko renesanse nas bo prive-
del v 17. stoletje z zgodnje-
baročnim slikarstvom beneških, 
italijanskih in nemških slikar-
jev, večinoma portretistov, na-
to pa v visoki in pozni barok 
18. stoletja. 

Prehodni prostor bo vodil 
obiskovalca nadalje v umetnost 
19. stoletja s kvalitetnimi bi-
dermajerskimi portreti, nato ga 
bo oko privedlo še v 20. sto-
letje k delom naših pomembnih 
lokalnih umetnikov-slikarjev. 
Ta prostor, osmi po vrstnem 
redu, bo skupaj z zadnjo sobo, 
namenjeno grafični umetnosti 
20. stoletja, določen*tudi za po-

tujoče razstave, ki smo jih žal 
zelo pogrešali v Ptuju vse od 
osvoboditve dalje. 

To je bežen oris vsebine no-
vih razstavnih prostorov v II 
nadstropju, ki bo odslej odprto 
za našo javnost in upamo, da 
bodo ta korak posebno po-
zdravili tisti, ki so se toliko 
zanimali zanje v letih po otvo-
ritvi kulturno-zgodovinske zbir-
ke v I. nadstropju. Prepričani 

smo, da bodo poleg ostalih 
prav ti pohiteli v nedeljo, 2. 
novembra ob pričetku VI. kon-
gresa KPJ k otvoritvi galerije, 
kar bo pomemben in znaten 
dogodek ne samo za kolektiv 
Mestnega muzeja, temveč za 
vse tiste, ki so podprli važen 
korak k dejanju, ki bo močno 
obogatilo kulturno rast in živ-
l jenje našega zgodovinskega 
mesta. S. 

Še k članku 
„Nekaj okrog pokopališča v Polenšaku" 
Polenšak, 27. okt. 1952 (Pn). 
K članku o tukajšnjem poko-

pališču, o izruvanih cvetlicah 
na partizanskem grobu, o okra-
šenih štirih grobovih s hitlerjcv-
sko kljuko, je treba dodati še 
nekaj besed. 

Ni slučaj, da so grobovi s 
hitler j evskim znakom ob vhodu 
na naše pokopališče, partizanski 
pa ob njegovem gozdnem robu. 
Tako so hoteli okupatorji. Ali je 
grobarju drugače naročil Bür-
germeister Gracer? Pobitim par-
tizanom so določili mesto v ko-
tu, svojim vojakom pa »častno 
mesto« ob vhodu, na čelu gro-
bov naših odraslih in mlajših 
domačinov. Kot povsod, so tudi 
na našem pokopališču ostali 
grobovi naših sovražnikov 
osamljeni in prerasli s travo 
vse do leta 1950, ko so jih oči-
stili Martin Bec in ostali, ki so 
takrat urejali pokopališče. »Kdo 
ee čuti pri nas tako hlapčevsko 
ponižnega, da je s tolikšno skrb-
nostjo očistil to »častno mesto?« 
so spraševali tukajšnj i delovni 
l judje. Kmalu se je zvedelo, da 
se je za to zavzel Martin Bec. 
Pignarjeva je le nadaljevala, 
k jer 60 oni začeli, zato je tako 
tudi pozneje ostalo. 

Po izkopu partizanov na na-
šem pokopališču ni več na nj i -
hovem grobu nagrobnega spo-
menika. Njihovi ostanki so našli 
končno počivališče na domačih 
pokopališčih, k jer ne bo na n j i -
hovih grobovih trave. Ostali pa 
so še številni manjši in večji 
križi domačih pokojnikov vseh 
starosti, na čelu njih, ob vhodu 
na pokopališče pa štiri hitler-
janske kljuke . . . 

Ko bi mogli, bi se pokojni 
partizani zahvalili ob zapustitvi 
našega kraja vsem poštenim 
delovnim ljudem tega dela Slo-
venskih goric za vso pomoč v 
času NOV in za cvetlice na gro-

Kako je z denarjem za 
zvonove v Markovcih? 
Markovci, 25. okt. V Markov-

cih je bila nabiralna akcija za 
nakup zvonov, sedaj pa ni zvo-
nov niti denarja. 

Precej časa je že minulo od 
takrat, ko sta sveta moža Mar-
tin Veršič in Ožbald Peklar iz 
Nove vasi in drugi pobirali po 
Markovcih in ostalih vaseh, ki 
spadajo v faro Markovci, denar 
za zvonove. Kljub temu, da so 
ti nabiralci nabrali vsoto nad 
100.000 dinarjev, zvonovi niso 
bili kupljeni, denar pa ne vr-
njen ljudem, ki so ga darovali.^ 
Vsi l judje tukajšnje občine za-
htevamo, da nam nabiralci tega 
denarja v časopisu objasnijo, 
k je je sedaj nabrani denar ali 
v kakšne svrhe se je uporabil. 

bu, obenem pa bi nas opozorili, 
na j se naprej borimo proti hlap-
čevstvu, ki je dalo sovražniku 
sodelavce in izdajalce in naj 
čuvamo pridobitve NOV, da bo-
mo lahko dolgo živeli v miru in 
da ne bi znova padale življenj-
ske žrtve za svobodo, ki jo že 
imamo. 

TUDI ORGANI LM TEKMU-
JEJO V POČASTITEV 
VI. KONGRESA KPJ 

Ptuj , 25. oktobra (VJ). Kakor 
vsi naši kolektivi in organizaci-
je, tako tudi organi LM v p tu j -
skem okraju tekmujejo v po-
častitev bližajočega se VI. kon-
gresa KPJ, ki bo v začetku na-
slednjega meseca. 

Medpostajno tekmovanje or-
ganov LM se razvija že precej 
časa in je že tudi pokazalo ¡epe 
uspehe, ki so bili doseženi pri 
izvajanju službe, vzgajanju or-
ganov LM na splošno in na 
drugih plateh. Tekmovanje so 
organi LM z veseljem sprejeli. 
Najboljši postaji LM v času 
tekmovanja je določena lepa 
nagrada. Zato bo pa tudi po-
staja LM, ki bo te nagrade de-
ležna, morala odpraviti vse po-
manjkljivosti in v zadnjih dneh 
tekmovanja prijeti in reševati 
resno in požrtvovalno vse po-
stavljene naloge, ki so v korist 
skupnosti in gradnje socializma. 
Da bodo organi LM svoje na-
loge lahko dobro izvajali, je 
nujno potrebno sodelovanje 
ljudstva, disciplina v prometu 
in drugod, preganjanje in pri-
javljanje storilcev kaznivih de-
janj itd. 

Le po tej pot! napre]! 
V e l i k a N e d e l j a , 26. okt. 

(KO). »Veselic, besed, koncer-
to\>', gledaliških prireditev 
vsega tega tukaj skoraj ni. 
Elite je premalo — komaj za 
predpustni plesek, če pa kleri-
kalci prirede veselico za kmeč-
ko ljudstvo, se vrši v nedeljo 
po večernicah in je komaj za-
bavnejša od njih. Tudi pridige 
ne manjka in igrice so vklop-
ljene.« Tako piše pisatelj dr. 
Alojz Kraigher v svojem ro-
manu Kontrolor Skrobar o kul-
turnilx razmerah v Slovenskih 
goricah pred nekaj desetletji. 

Ce opazujemo kulturno delo 
po naših vaseh danes, moramo 
ugotoviti povsod velik napre-
dek. Po naâih večjih podežel-
skih centrih ni več tiste elite 
(t. j. tako imenovanih boljših 
ljudi), ki je imela v vaški go-
stilni svojo posebno sobo, v 
cerkvi klop pri oltarju, prire-
ditve pa je prirejala samo za 
povabljence, kamor nista imela 
dostopa naš delavec in kmet. 

Kdor je obiskal v soboto in 
nedeljo, 25. in 26. oktobra pred-
stavo operete Planinska roža v 
prosvetni dvorani pri Veliki 
Nedelji, je lahko z zadovolj-
stvom ugotovil marsikaj dobre-
ga in spodbujajočega. Ne bi se 
spuščal v natančnejšo oceno sa-
me operete. Podčrtal bi le ne-
katere stvari. 2e pri vstopu v 
dvorano objame obiskovalca 
občutek, da je res prišel v pro-
svetni hram, ki je bil zgrajen 
in opremljen po sodobnih na-
čelih. Da bo ustreženo vsem za-
htevam, bo treba nabaviti še 
primerne sedeže in peči. Smotr-
no je urejen oder s prosceni-
jem pred zaveso in prostorom 
za orkester (ta je malo preglo-
bok) ter z vsemi potrebnimi pri-
tiklinami. Vsi, ki so se trudili 
pri tem in z njimi vsi Veliko-
nedeljčani, so lahko ponosni na 
glepo dvorano. 

Dvorana je bila pri obeh 
predstavah polno zasedena, spe-
voigro pa bodo igrali še tretjič 
9. novembra. Lep je bil pogled 
na občinstvo: kmetje, kmetice, 
delavci, med njimi stari ljudje, 
največ pa je bilo seveda mla-
dine. Opereta je bila za večino 
nekaj novega. Vse dogajanje 
na odru in pri orkestru so zelo 

pazljivo spremljali In razumeli, 
koliko truda in pazljivosti je 
treba za tako predstavo, ki za-
hteva mnogo več, pa tudi spo-
sobnosti od sodelujočih kakor 
navadna igra. Poleg tega pa še 
lepe obleke, maskiranje, pri-
merne kulise, ustrezajoča raz-
svetljava in celo zvezde na ve-
černem nebu. Vse pet je in 
glasbo je vodila le ena roka, 
katere senca se je slučajno gi-
bala po zidu. Ljudje so bili na-
vdušeni In so igralce nagraje-
vali s prisrčnim ploskanjem ob 
odprtem odr4. Lepo je bil izve-
den balet (ples), ki so ga ple-
sale ob zvokih »Kopelije« zelo 
okusno oblečene deklice. Ne 
da bi hotel zmanjšati zasluge 
drugih igralcev omenjam, da 
sta se posebno odlikovala Ka-
trca s svojim lepim glasom, ki 
je bil tudi v višinah prav pri je-
ten in pa njen partner. 

Ko smo zadovoljni odhajali 
Iz dvorane, sem bil prepričan, 
da je dala ta predstava našemu 
ljudstvu mnogo pozitivnega. To 
je bil začetek vzgoje našega 
podeželskega delovnega l jud-
stva, vzgoje, ki oblikuje estet-
ski čut (t. j. čut za lepoto). 
Melodije, balet, harmonične 
kretnje igralcev, okusna scena-
rija, vse to bo našega kmečke-
ga človeka vzgojilo, da bo znal 
ceniti pravo umetnost in da bo 
spoznal, da k materialni kul-
turi spada nujno duhovna iz-
obrazba. 

Igralcem dramatskega odse-
ka, orkestru, baletkam in vsem, 
ki so se trudili, pa čestitamo k 
doseženemu uspehu in jih po-
zivamo, da tudi v bodoče ne 
krenejo s te poti! 

400.000 din je zadel , 
Ravnokar smo prejeli vest, 

da se je končno vendarle javil 
srečni dobitnik premije držav-
ne loterije FLRJ. Iskali so ga 
10 dni po časopisih, radiu, le-
takih itd. Je to Anžel Franc, 
posestnik in gostilničar v Zbi-
govclh št. 22. Denar, ki ga je 
čakal ves ta čas, mu bo danes 
izplačal zastopnik državne lo-
terije brez vsakega odbitka. V 
prihodnji številki bomo obja-
vili tudi njegovo sliko. -bor 

Sklepi seje OOOF 
Na osnovi referata In disku-

sije je Okrajni odbor OF spre-
jel nasle<inje sklepe: 

I. 
Poživetl je treba delo vseh 

frontnih forumov, da bodo 
sposobni izvajati politično al^ti-
vizacijo ljudskih množic. Osvo-
bodilno fronto je treba številč-
no jačati s tistimi delovnimi 
ljudmi, ki s svojim vsakodnev-
nim delom dejansko že izva-
jajo program OF in se borijo 
za socializem na raznih pod-
ročjih gospodarske in politične 
dejavnosti. Mobilizacija delov-
nih ljudi v OF se naj izvaja ob 
konkretnih gospodarskih In po-
litičnih nalogah, ki jih mora 
frontni aktiv temeljito pojas-
njevati, da bodo delovni l judje 
razumeli njih bistven smoter. 
Odločno je treba odpraviti 
kampanjsko delo OF, vsi front-
ni forumi morajo skrbeti, da 
bo politično delo nepretrgano 
in da bodo aktivni pri reševa-
nju vseh političnih nalog. Od-
prti partijski sestanki ne mo-
rejo nadomestiti politične de-
javnosti OF, ki mora v okviru 
splošne linije KP reševati vsa 
politična vprašanja. Ciani KP 
naj bodo najaktivnejši aktivisti 
Osvobodilne fronte. 

П. 
Sistem dela frontnega aktiva 

še kaže dokaj birokratskih ten-
denc, odborniki Fronte so pre-
malo povezani s člani Fronte, 
sestanke sklicujejo preko šolske 
dece in občinskih kurir jev. 
Frontni odborniki morajo Imeti 
do članov bolj prijateljski in 
tovariškl odnos, več je potrebno 
individualne propagande in agi-
tacije s člani. Drobno politično 
delo bo dvigalo ugled frontnih 
aktivistov in poglabljalo socia-
listično zavest. 

- III. 
Osvobodilna fronta mora de-

lovnim ljudem pojasnjevati go-
spodarsko dejavnost naše drža-
ve in posebej še težave, ki so v 
zvezi 6 sušo In drugimi elemen-
tarnimi nezgodami. Pri tem je 
treba vedno upoštevati dejstvo, 
da je suša prizadela Slovenijo 
In naš okraj le v manjši meri, 
da pa je povzročila splošne te-
žave v okviru vse Jugoslavije. 
Splošno gospodarsko situacijo 
je treba pojmovati vedno s šir-
šega — republiškega in zvez-
nega vidika, ob enem videti tudi 
politični in gospodarski položaj 
v «vetu ter v skladu z vsem tem 
reševati lokalna gospodarska 
vprašanja. Nagel porast cen 
kmetijskih pridelkov in vedno 
jasnejša špekulantska namera 
nekaterih kmetov, da bi zadr-
ževali svoje pridelke doma, je 
narekovala povišanje davčnih 
akontacij za četrto četrtletje. 
Našim delovnim kmetom je t re-
ba pojasniti, na j dajo na tržišče 
vse \nške svojih pridelkov, da 
se tako na domačem trgu zago-
tovi čim več prehrambenega 
fonda in s tem zmanjša potreba 
po uvozu hrane. 

IV. 
Borba proti politični aktivno-

sti sovražnih eksponentov Va-
tikana in Informblroja, ki se 
odraža v poskusih, da bi se naši 
delovni l judje odvrnili od kon-
kretne vsakodnevne politične In 
gospodarske dejavnosti, je pre-
malo aktivna. Frontni odbori se 
morajo zavedati, da politična 
aktivnost klerikalizma in In-
formblroja ni samo ideološko 
nasprotna naši stvarnosti, am-
pak tudi antlpatrlotska In peto-
kolonaška, ker skuša našo drža-

vo prodati v roke tuj im impe-
rialistom in tako odvzeti l jud-
stvu veličastne pridobitve NOB 
in graditve socializma. , 

V. 
Osvobodilna fronta se mora 

ob volitvah boriti za to, da bodo 
v ObLO, okrajni zbor in zbor 
proizvajalcev Izvoljeni najza-
vednejšl delovni ljudje, ki bodo 
dosledno uveljavljali v osnov-
nih forumih ljudske oblasti so-
cialistično demokracijo. V vo-
lilni kampanji je treba mnogo 
razpravljati o nalogah ljudskih 
odborov na gospodarskem, kul-
turnem in socialnem področju, 
posebno pa še volivcem osvet-
liti pomen novo uvedene insti-
tucije — zbora" proizvajalcev 
pri okrajnem ljudskem odboru. 

Okrajni odbor OF je mnenja, 
da naj v nove ObLO kandidi-
rajo dosedanji odborniki, ki so 
tudi doslej vložili vse sile za 
dobro Izvedbo nalog v najtež-
jem predpreteklem obdobju gra-
ditve socializma. V nove l jud-
ske odbore je treba v mnogo 
večjem številu kot doslej kan-
didirati in voliti žene, ker pred-
stavljajo množično silo, ki s 
svojim delom prav tako daje 
ogromen prispevek za dvig živ-
ljenjske ravni naših delovnih 
ljudi. Pri tem je treba odločno 
razbijati okorelo zaostalo poj-
movanje, da ženam nI mesta v 
upravnih In političnih forumih. 

VI. * 
Posebno pozornost morajo od-

bori Fronte posvetiti izvedbi 
zborov volivcev, na katerih se 
bodo postavljali kandidati za 
volitve v občinske ljudske od-
bore. Na zborih volivcev na j 
člani Fronte naj aktivneje pose-
gajo v razpravo in zagovarjajo 
kandidature zavednih in preda-
nih graditeljev socializma. Zbori 
volivcev in končno tudi volitve 
na j bodo resnična manifestacija 
naših delovnih ljudi za nadalj-
njo graditev socializma. 

VII. 
Občinski odbori OF na j ob 

volitvah sestavijo konkretne na-
črte, po katerih bi se na j raz-
vijala občina v bodoče in s tem 
prešla v resnično samoiapravo 
ljudstva. 

VIII. 
Občinski ljudski odbori naj 

volilno akcijo prav tako oce-
nju je jo in izvajajo s širših po-
litičnih vidikov in ob dosled-
nem uveljavljanju demokratič-
nih principov, ne pa kot se je 
dosedaj pojavila tendenca, da 
ObLO pripravljajo volilno akci-
jo popolnoma administrativno, 
brez širšega sodelovanja l jud-
skih množic. 

IX. 
Udeležba na volitvah 7. de-

cembra bo najboljši odraft po-
litične aktivnosti Osvobodilne 
fronte, obenem pa odločna iz-
java vsakega volivca za nadalj-
njo učvrstitev Socialističnih od-
nosov v naši državi. 

zadencte dva dobitka, če si 
kupite 10 srečk, ki imajo 
končne številke: 1, 2, 3, 4, 5, 
6, 7, 8, 9, 0. Ne odlašajte in 
si še d a n e s kupite srečko. 
Morda Vas čaka sreča ravno 
pri tem žrebanju. 

PETROVIČ JANEZ: 

Vlneorefliifikf kongres ¥ Frsfburgu 
(Nadalievanje) 

VI. ODDELEK — KLETAR-
STVO 

Našim vinogradnikom je do-
bro znano, da temelji napredek, 
ki smo ga Slovenci v zadnjih 
letih dosegli v kletarstvu (v mi-
slih Imam velika kletarstva v 
vinarskih zadrugah itd.) pred-
vsem na izkušnjah nemškega 
kletarstva. Naloga, katero mora 
izvršiti kot zaključna faza vino-
gradniške proizvodnje, ni lahka. 
Pot od kalne mase vinskega 
mošta, preko vrenja, čiščenja, 
tipiziran j a . . . do vstekleničeva-
n j a zahteva mnogo znanja In 
skrbi, pa tudi mnogo modemih 
tehničnih in kemičnih sredstev. 

Kaj pravzaprav zahtevapo od 
kletarstva? 

Da izšola za trg pristno, lepo 
oblikovano, harmonično In tudi 
zdravo vino, ki prlja okusu In 
zahtevam potrošnika. Kot sem 
že omenil, smo v naše kletar-
stvo uvedli metode in tehnične 
pripomočke kot jih uporabljajo 
Nemci, zato mnogo bistveno no-
vega v tem oddelku nismo za-
sledili. Ugotovili pa smo, da 
nemška industrija kletarskih 
priprav Izdeluje modernejše In 
praktlčnejše kletarske potreb-
ščine. kot jih trenutno uporab-
ljamo pri nas in to od stiskal-
nic. filtrov, čroalk. polnilcev do 
kemičnih čistilnih in drugih 
sredstev. Pri vsem tem je bil 
povsod poudarek na takoime-
novani »higieni vina«, ki najde 

svoj najvišji izraz v zahtevi, da 
mora biti vino v steklenici ste-
rilno čisto. 

Ce sem preje dejal, da v kle-
tarskem oddelku razstave ni-
smo videli mnogo bistveno no-
vega, moram vendarle omeniti 
eno stvar, ki je pri nas še ne 
poznamo. To so jekleni tanKi 
zä takozvano »obrzdano vrenje« 
(Nemci ga imenujejo gezügelte 
Gärung). Kljub temu, da jih 
uporabljajo že mnoga nemška 
kletarstva, še niso pridobili 
splošnega priznanja in se še 
vedno bije ogorčena borba med 
pristaši in nasprotniki v kle-
tarskih pa tudi znanstvenih 
krogih. Zamisel »obrzdanega 
vrenja« je pravzaprav prepro-
sta. Znano dejstvo je, da je 
vinski most zelo občutljiv za 
zunanje vplive, predvsem za 
temperaturo, kar pride do izra-
za tudi pri vrenju, ki je zdaj 
burno, zdaj zelo počasno. Da 
bi vinski most izolirali od zu-
nanjih vplivov, je firma Seitz 
(ki jo tudi naši kletarji dobro 
poznajo) kot prva izdelala je-
klene tanke, pri katerih se s 
posebnimi ventili poljubno ura-
vnava pritisk v tanku, s tem pa 
tudi hitrost vrenja. 

VII. ODDELEK — STRO.TI 
IN ORODJA 

Pred paviljonom je bil po-
stavljen model vinogradniške-
ga področja, razdeljen na štiri 

dele, od katerih je vsak prika-
zoval sliko enega letnega časa. 

Stvar je bila zelo posrečena, 
ker se je model počasi vrtel, 
tako, da smo Imeli izmenoma 
pred očmi pokrajine v različ-
nih letnih časih z vsemi njiho-
vimi značilnostmi. Za vsak letni 
čas so bila prikazana vsa dela 
ter stroji in orodja (seveda vse 
v miniaturi), ki se pri teh delih 
uporabljajo. 

V ozadju je bil naraven na-
sad z velikim napisom: »Sto-
letni razvoj vinogradniškega 
orodja in strojev«. Ta prikaz je 
bil Izredno zanimiv In poučen, 
zato so se obiskovalci razstave 
pri njem ustavljali dalje časa 
kot drugod. Na račun orodja In 
strojev iz prejšnjih časov smo 
slišali mnogo dovtipov, s ka-
terimi so se med seboj obkladali 
nemški vinogradniki. 

»Poglej, Heinz, svojega očeta, 
kako goni hrbtno škropilnico 
Prizadeti se je običajno hitro 
znašel in odgovoril: »2e, že, 
toda ali ne vidiš svojega sta-
rega očeta, kako vleče motiko 
za rep« ali ka j podobnega. 

V paviljonu je bilo s tabe-
lami še ponovno raztolmačeno, 
za katera dela se uporabljajo 
ti aH oni stroji in orodja in z 
računi pokazano, za koliko se 
poceni proizvodnja, če se mesto 
ročnega dela uporablja meha-
nizacija. Zelo podrobno je bilo 
obravnavano vprašanje, ali na j 
se pri obnovi rigola s stroji ali 
ročno. Vprašanje je bilo seveda 
zelo prenričljivo rešeno v ko-
rist strojnega rigolanja. 

Za paviljonom je bil urejen 
razmeroma velik prostor z na-

ravnim nasadom, v katerem so 
dvakrat dnevno po dve uri 
prikazovali praktično delo z 
Vsemi stroji, ki se danes že 
uporabljajo v nemškem vino-
gradništvu, pa tudi z najnovej-
šimi prototipi. 

Ta prostor je bil ob času 
praktičnih predvajanj narav-
nost nabit z gledalci. Tu si sli-
šal jezike vseh mogočih naro-
dov, od preudarnih Nemcev do 
žlobudravih Italijanov, pa se-
veda tudi Slovence. 

Prepričali smo se, da v mo-
derno urejenem nasadu tudi 
težji stroji niso prav nič ne-
okretni in kar je za slovenske 
vinogradnike še posebno važno 
— nemška industrija Izdeluje 
stroje, ki se dobro obnesejo 
tudi v zelo strmih legah, o če-
mer smo se pozneje prepričali 
tudi na terenu. 

Pri predvajanju strojev so 
nas posebno navdušile v bistvu 
zelo enostavne In praktične 
škropilnice in prei.osna žični-
ca, ker smo imeli pred očmi ve-
liko trpljenje našega vinograd-
nika pri škropljenju in prena-
šanju gnoja ter drugih bremen, 
kar bi z uvedbo teh modernih 
tehničnih pripomočkov vse od-
padlo. 

Na skrajnem koncu poučnega 
dela razstave je stal še en pa-
viljon, v katerem je bilo ves 
dan živo. Tu je bilo na široko 
razpravljano vprašanje vino-
gradniškega gospodarjenja. 

Ko smo ogledovali najrazlič-
nejše kalkulacije in račune v 
zvezi s proizvodnimi stroški, s 

prodajo vina itd., ki so kot ce-
lota predstavljali gospodarske 
račune različnih tipov vinograd-
niških posestev, smo brez pri-
držkov ugotovili, da so Nemci 
zelo preudarni gospodarji. Ugo-
tovili smo, da gospodarijo zelo 
trezno, najpreje s svinčnikom 
v roki, kar jim pokaže korist-
nost ali nekoristnost tega ali 
onega, skratka ne predajajo se 
samo slučaju in »božji volji« ter 
ne klečeplazijo pred tradicija-
mi dedekov in očetov, kot pre-
mnogi naši gospodarji. V tem 
je tudi vzrok, da niso tako 
močno konservativni kot naši 
kmetje, temveč brez obotavlja-
nja izkoristijo vse novosti, če 
jim je račun pokazal, da je to 
zanje koristno. 

Od vsega prikazanega nas je 
najbolj zanimalo dvoje: 

1. Vprašanje večje rentabil-
nosti pri mešanem vinogradni-
škem posestvu ali pri čistem 
(monokulturnem). 

2. Vprašanje organizacije pro-
daje vina. 

Pri prvem vprašanju so ra-
čuni zelo prepričevalno poka-
zali, da je predvsem v hribovi-
tih vinogradniških predelih me-
šano gosrK>darstvo mnogo manj 
rentabilno kot tisto, ki se bavl 
Izključno z vinogradništvom in 
živinorejo. To vprašanje bo 
treba tudi pri nas temeljito raz-
čistiti predvsem v Halozah. 

Pri vprašanlu prodaje vina 
nam je postal razumljiv tudi 
nagel razvoj vinogradniškega 

zadružništva, (katero je zajelo 
že večino malih in srednjih vi-
nogradnikov. Tabelarični prikaz 
nas je poučil, kako kruto je 
izkoriščala in še izkorišča, k jer 
ji to uspe, vinska veletrgovina 
vinogradnika. Iz računa smo 
ugotovili, da ima vinogradnik 
pri prodaji 1 litra vina le 4 pfe-
nlnge čistega dobička, veletrgo-
vec pa 36 pfeningov. Po vsem 
tem se nimamo ka j čuditi, èe 
so vinogradniki z združitvijo 
v zadrugah sami vzeli v roke 
tudi šolanje in prodajo vina In 
niso več pripravljeni s svojimi 
žulji rediti kapitaliste. 

(Nadaljevanje prihodnjič.) 

V zadnji številki se je vrinilo 
v pKxJllstek nekaj tiskarskih 
napak, ki motijo smisel, zato 
jih popravljamo: V prvem 
stolpcu, k je r je govora o zele-
nem gnojenju, odpade v stavku, 
ki glasi: »v zadnjih dveh le-
t i h . . « besedica »dveh«. V istem 
stolpcu se glasi zadnji stavek 
pravilno: »Zeleno gnojenje je 
gotovo najenostavnejši In na j -
cenejši način . . «. V drugem 
stolpcu se glasi drugi odsta-
vek: »Na parcelah so bile med 
vrstami zasejane vse tiste rast-
line, ki pridejo v poštev za ze-
leno gnojenje v vinogradu in 
sicer na dva različna nari;->.a: ali 
v vsaki vrti. kar pred-^.avlja 
čisto zeleno gnojenje . . .« 
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Teiajnice gospodinjskega 
teCaja v Majsperku so 

razstavile svoje izdelke 
Majšperk, 26. oktobra (PZ). V 

sindikalni dvorani Tovarne vol-
nenih izdelkov je bil danes po-
poldne zaključek gospodinjske-
ga tečaja za delavke Tovarne 
volnenih izdelkov, ki ga je pri-
pravila organizacija AF2, pod-
prla pa sindikalna podružnica 
tovarne. Tekom treh mesecev 
so tečajnice izpopolnile ?voje 
znanje glede na našo družb^^no 
ureditev, zdravstvo, rhaterinstvo 
in gospodinjstvo, kar bo vsem 
koristilo v vsakdanjem življe-
nju. 

Dne 15. juli ja t. 1. je začel 
gospodinjski tečaj AFZ v Maj-
šperku, za katerega so se odlo-
čile delavke iz Tovarne volne-
nih izdelkov in neka j kmečkih 
deklet k l jub vsem materialnim 
težavam, katerim se tečaj ne bi 
mogel izogniti. S pomočjo sin-
dikalne podružnice, ki je pri-
spevala za tečaj 20.000 din, so 
bile težave večinoma odprav-
ljene. Predavatel je je dala nižja 
gimnazija Majšperk, prostore za 
tečaj pa Tovarna strojil. Zna-
čilna za tečaj je bila volja te-
čajnic, ki so pr ihaja le z ju t r a j 
ob 6. uri na delo, po delu pa so 
ostajale na tečaju do 8. ure in 
poznejše ure zvečer, pri čemer 
so vztrajale skozi 3 mesece. Za 
tečaj so dale same pobudo, za-
vedajoč se, da zahteva sociali-
stična družbena ureditev iz-
obraženo dekle, ženo in mater, 
vzgojiteljico otrok in gospodi-
njo ter zavedno sodelavko de-
lavskega razreda. 

Uspeh tečaja, ki se je vidno 
odražal na pr ipravl jeni razstavi 
z raznovrstnimi jestvinami, na-
pravl jenimi iz materiala, ki ga 
tudi sicer uporabl ja vsaka d ru-
žina, je navdušil vse obiskoval-
ke razstave. P rav verjetno, da 
bo organizacija AF2 Majšperk 
pripomogla še novim interesent-
kam, da si bodo izpopolnile 
svoje znanje, ki ga Imajo zdo-
ma. 

PLZ v železniških vozov-
nih delavnicah tekmuje 

v 6ast VI . kongresa 
PLZ v železniških vozovnih 

delavnicah v P tu ju je v pred-
kongresnem tekmovanju na čast 
VI. kongresa KPJ, ki jI ga je 
napovedala PLZ M.aribor-
Studenci, dosegla že vidne uspe-
he. V vrsti tekmovalnih točk 
(organizaciji strokovnih preda-
vanj , pripravi praktičnih vaj , 
medsebojni 'povezavi, organizi-
r an ju študija, čiščenju zaklo-
nišč, popularizaciji dela PLZ in 
v podobnem) je PLZ v ptujskih 
delavnicah v veliki meri poži-
vela svoje delo. 

V torek, 28. okt. 1952 je bila 
praktična va ja vseh štirih od-
delkov: sanitetnega, gasilskega, 
kemičnega in pomožno-tehnič-
nega. Vse ekipe so pokazale ve-
liko izurjenost in k l jub temu, 
da predhodno niso bile obvešče-
ne o vaji , predvsem o načinu 
njene izvedbe, pripravljenost in 
ekspeditivnost. 

PLZ v vozovnih delavnicah v 
P tu ju se tako v česilh nena jav-
ljenih vajah, prtidvsem pa v 
vzgajanju v patriotičnem duhu 
po zaslugi predsednika tov. Cu-
rina, pr ipravl ja na obrambo 
železniških objektov ptujskih 
delavnic pred morebitnim so-
vražnim napadom, 

V PTU.IU IMAMO LEPO 
UREJENO IZDELOVALNICO 

KLOBAS 
Ptuj , koncem oktobra. (FZ) 

Podje t je za promet z mesom in 
mesnimi izdelki v P tu ju je že 
večkrat tekom leta razpravl ja-
lo o ureditvi delavnice, ki bi 
higiensko odgovarjala za pre-
delavo klobas. 

Na iniciativo delavskega sveta 
so se lotili dela. Bilo je potreb-
no preurediti prostore in naba-
viti potrebne naprave, ki so 
manjkale. Delo je bilo oprav-
ljeno v rekordnem času. 

Sani tarna komisija si je pro-
.4tore ogledala in ugotovila, da 
so ti pr imerni za obratovanje. 
Stalna komisija bo redno nad-
zorovala delo in higienske po-
goje. ki 50 Dri takšnem delu 
predvsem važni. 

Podje t je bo izdelalo dnevno 
do 300 kg klobas vseh vrst da 
bo v ntui.'íkih mesnicah vedno 
ПЗ za^o'^i dovolj klobas za vse 
potrošnike. 

Zamenjava vozniških 
(šoferskih) knjižic 

z razveljavitvi jo Uredbe o 
voznikih motornih vozil je sto-
pil v veljavo Pravilnik o voz-
nikih motornih vozil (Ur. 1 
FLRJ štev. 31/52 od dne 11. 
junija 1952). S tem Pravilnikom 
so predvidene tudi nove voz-
niške knjižice, ki jih bodo iz-
dajali Oddelki za not ranje za-
deve OLO, kra ja stalnega bi-
vališča. 

Za zamenjavo stare vozniške 
knjižice je potrebno, da »jro-
silec vloži prošnjo na predpi-
sanem obrazcu, taksirano po 
tar štev. 1 in 7 TZ din 180.—, 
zdravniško spričevalo taksirano 
po tar. štev. 27 TZ, dve sliki, 
staro vozniško knjižico, poklic-
ni vozniki pa še odločbo o na-
zivu oziroma prepis odločbe, 
ki na j bo overjen. Zdravniški 
pregled bodo vršili za to dolo-
čeni zdravniki dr. Brumen 
Fran, dr. Piskernik in dr 
Praunseis Druga zdra4miška 
spričevala se ne bodo upošte-
vala. 

Okrajni LO Oddelek za no-
t ran je zadeve v P tu ju bo pr i-
čel z zamenjavo starih vozni-
ških knjižic dne 3. XI. '1.952 
Prošnje se bodo sprejemale 
vsako sredo in četrtek do 
vključno 20. XI. 1952 od 8 do 
12, ure. S tem dnem bo za-
menjava zaključena ter se za-
mudnikov ne bo moglo upo-
števati. 

Za zamenjavo pridejo v po-
štev vozniške knjižice, ki so 
bile vel javne še 10. juni ja 1952 
po predpisih Uredbe o vozni-
kih motornih vozil, to je, ka-
tere so bile registr irane leta 
1949, Ostale vozniške knjižice 
so po gornji Uredbi neveljavne 
ter morajo vozniki ponovno 
polagati vozniške izpite. K. D. 

ŠPORT 
ALUMINIJ ; DRAVA 4:1 (2:1) 

P t u j , 26. oktobra. Današnja 
prvenstvena derby tekma rned 
p tu jsk ima rivaloma se je kon-
čala z zasluženo zmago Alu-
minija. Tekmo je vodil sodnik 
Muravs iz Maribora, ki ni znal 
zatreti grobosti in surovih iz-
padov obeh moštev. Ko je Alu-
mini j v 14. minuti povedel na 
1:0 po Zaspanu, so pričeli po-
samezni igralci obeh moštev z 
medsebojnim obračunavanjem, 
prav posebno Repič pri Alumi-
ni ju in Mere pri Dravi. Nape-
tost se je še povečala, ko je 
Alumini j povedel na 2:0. Šele 
v 40. minuti je edini gol za 
domače dosegel Hercog. 

Pričetek drugega polčasa je 
pripadel Dravi, ki se je t ru-
dila, da bi izenačila, saj je bila 
15 minut v premoči. Toda po-
tem, ko je sodnik v 27. minuti 
izključil igralca Drave šireca 
Maksa, je morala Drave popol-
noma padla. Aluminij je po 
Zaspanu in Berliču dosegel še 
dva gola in se s tem revanži-
ral Dravi za tri poraze v le-
tošnjem tekmovanju. Dež je 
oviral normalen potek igre, saj 
je bil teren skoraj neuporaben 
za igro. Nad 300 gledalcev je 
delno neupravičeno protestiralo 
proti sodnikovim odločitvam. 
S to zmago se je Aluminij še 
bolj utrdil na drugem mestu 
mariborskega dela slov. nogo-
metne lige. 

ŽELEZNIČAR (Mbr. pion.) : 
DRAVA (pion.) 2:1 (2:0) 

P t u j , 26. oktobra. Danes so 
ptujski pionirji izgubili svojo 
drugo tekmo. Že v prvem pol-
času so Železničarji povedli na 
2:0 v glavnem po krivdi ožje 
obrambe Drave, v drugem delu 
pa so Ptujčani iz enajsterca 
znižali na 2:1, toda za izenače-
n je je bilo že prepozno. -k 

SVOBODA (Varaždin) : DRAVA 
19:6 (7:1) 

Zaostala rokometna tekma iz 
prvega kola se je odigrala da-
nes. Varaždinčani so bili vse-
skozi boljši in zasluženo zma-
gali z visokim rezultatom 19:6. 
Prav po.sebno pred golom so 
znali Varaždinčani izkoristiti 
napake Ptujčanov, nj ihova igra 
je bila fair. -k 

ŽELEZNIČAR (mlad.) : DRAVA 
(mlad.) 2:1 (2:0) 

Tudi mladinci Drave so iz-
gubili, čeprav so skoraj ves 
drugi polčas prevladovali na 
igrišču. Edini gol je dosegel za 
Dravo Andrič. -k 

O b v e s t i l o ! 
Društvo pravnikov LRS - po-

družnica P tu j bo prirejalo vsak 
prvi petek v mesecu ob 16. uri 
na sodišču 

DISKUSIJE O PRAVNIH 
VPRAŠANJIH. 

Na diskusiji dne 7. nov. 1952 
se bodo obravnavali upravni 
spori in drugo. 

Odbor. 

POIZVEDBE RDEČEGA 
KRIŽA 

Svojci padlega Fehksa An-
koviča, roj. 10. V. 1926 pri Le-
nartu — okra j P t u j na j se ja-
vijo na okra jnem Rdečem kri-
žu v P tu ju . Ravno tako na j se 
javijo svojci: 

S t a j n k o Jožefa, roj. 28. I. 
1905 v Kočicah, pošta Tomaž 
pri Ormožu. 

V a n d r i č Franca, roj. 31. 
VII. 1916 v Veliki Nedelji. 

Podatki svojcev so potrebni 
Nemškemu uradu za obvešča-
n je za nadal jno poizvedovanje 

OO RKS Ptu j . 

Rezultati glavnega 
žrebanja Državne loterije 

FLRJ od 23. okt. 1952 
Glavno premijo 500.000 din 

je zadela srečka številka 158328 
Premijo 25Q.000 din je zadela 

srečka številka 116839. 
100.000 din so zadele srečke 

s številko: 
784705, 052405, 574649, 
398475, 295449 

50.000 din so zadele srečke 
s številko: 

610363, 782630, 532046, 
048848, 786616, 665406, 
783629, 340026, 044777, 
288115, 

20.000 din: 
. 82016, . 12869, . 14647, 
.27106, .77113, .92497, 
.05485, .00532. 

10.000 din: 
. . 3034, . . 4328. 

5.000 din: 
. . 8644, . . 2515, . . 4902, 
. . 5392, . . 2914. 

3.000 din: 
. . 2710, . . 5449, . . 0991, 
..0838, ..4883, ..6233, 
. . 5847. 

2.000 din: 
. . . 693, . . . 491. 

1.000 din: 
. . . . 8 1 . 

500 din: 
. . . . 30. 

400 din: 
. . . . 43 

300 din: 
. . . . 60 

200 din: 
. . . . 47. 

100 din: 
7. 

Številke na srečkah morajo 
odgovarjati t uka j objavljenim 
številkam, tam pa, k j e r so pike 
je vseeno, katere številke so na 
srečki. 

Prvo žrebanje je bilo objav-
ljeno v pre jšnj i številki P t u j -
skega tednika. 

Pri žrebanju 35. kola so v 
p tu jskem okra ju prodane srečke 
zadele preko 1 milijon dinar-
jev. Srečka štev. 654496 pa je 
zadela premijo 400.000 din. 

Pr ihodnje žrebanje bo zopet 
18. in 23. novembra. Srečke so 
že v prodaji . 

Cene na ptujskem trgu 
za kilogram, liter ali pomad 

v sredo, 29. oktobra 1952 
Privatniki: motovileč 70, ra-

dič 20, špinača 60, koleraba 20, 
peteršilj 50, solata (glavnata) 
50, korenje 40, pesa rdeča 20, 
čebula 45—50, česen 150, so-
lata (endivija) 35—45, karfi jola 
50, krompir 18—20, zelje 25— 
30, fižol 50, buče 20, črna red-
kev 20 moka (koruzna) 40, ka-
ša (prosena) 70, proso 'O, ko-
ruza 40, pšenica 40, gobe (sve-
že) 50—60, gobe sivke 30, mle-
ko 18—20, smetana 90—110, sir 
50—70, maslo (surovo) 300— 
350, ja jca 13—14, kostanj 20, 
kislo zelje 40, kisla repa 20, 
hren 70, hruške 25—30, jabolka 
20—25, orehi 80—85, purani 
(kom.) 400—600, kure 300—400, 
piščanci 150—200. 

Mestno kmetijsko gosvodar-
stvo: krompir 18, solata 30—35. 
zelje 30, ohrovt 40, špinača 30, 
karf i jola 40, ječmena kaša 40, 
moka 60, mleko 18. 

Drž kmet. gospodarstvo Dnr-
nava: zelje 30, pesa rdeča 15, 
motovileč 60, redkev (črna) 15. 
kromnir 20, špinača ?0, zelje 
î rdeče'» 40. ohrovt 30, zelena 
30. notoi-íi'li 20 ko-enie ?0, 
paprika 25, pšenica 40, žito 35. 

Okrajno gledalište 
v Ptuju 

Nedelja, 2. nov. 1952 ob 20. (8.) 
uri: Friderik Schiller: »KO-
VARSTVO IN LJUBEZEI^«, 
žaloigra v 5 de janj ih (osmih 
slikah). Vlogo Ferdinanda igra 
režiser Peter Malee. - Osmo 
predvajanje . 

Sreda, 5. nov. 1952 ob 20. (8.) 
uri: Cvetko Golar: »VDOVA 
RO SLINK A«, komedija v treh 
dejanj ih. Premiera. Režija 
P e t r a M a l e a . — Premiere 
se udeleži tudi avtor, pisatelj 
Cvetko Golar. 

MESTNI KINO PTUJ 
Od 31. 10 do 3, 11 amer, film 

BROADWAYSKE MELODIJE 
Od 4. do 6. 11. nemški fi lm: 

STREL SKOZI OKNO 

Zahvala 
Zahval ju jem se tov. Francu 

Potrču iz Strmca št. 3, pošta 
Desternik, da je odstopil od ka-
zenskega pregona, zaradi ukra-
denih jabolk, — ANA MALEK, 
Jiršovci 31, pošta Desternik. 

Zahvala 
Vsem sorodnikom, znancem 

in pr i ja te l jem nepozabnega 
očeta 

Martina Roaina 
IZ POBREZJA 

iz Pobrežja se zahval ju jem za 
izraze sožalja, cvet je in sprem-
stvo na zadnji poti na poko-
pališče v Vidmu. 

Obenem se prisrčno zahval ju-
jem pr imari ju p tu jske bolniš-
nice dr. Piskerniku in strež-
nemu osebju, ki so mojemu 
očetu ob bolezni lajšali t rpl je-
nje. Posebno zahvalo pa dol-
gujem part i jski organizaciji in 
uslužbencem ptu jske bolnišni-
ce za vence in izraze sožalja. 

P tu j , 28. X. 1952. 
Žalujoča hčerka 

Hanika 

MALI OGLASI 
VINSKE SODE od 500 do 700 1 

prodam. Alt Ivan, Andraž v 
Slovenskih goricah. 

POŠTENEGA HLAPCA, ki je 
vojaščine prost, išče Prevoz-
ništvo P t u j h konjem. Naslov 
v upravi lista. 

OVOJNI PAPIR po' 50 din za 
kilogram prodamo. Naslov v 
upravi lista. 


